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Szanowni Mieszkańcy 
Gminy Suchy Las
życzymy Państwu  

spokojnych i radosnych 
Świąt Bożego Narodzenia. 
Niech ten wyjątkowy czas 

upłynie Państwu w serdecznej, 
rodzinnej atmosferze 

przy dźwiękach kolęd i blasku choinki.
Natomiast na Nowy 2015 Rok 

życzymy wszelkiej pomyślności.

Wójt  
Gminy Suchy Las
Grzegorz Wojtera

Przewodnicząca  
Rady Gminy Suchy Las

Małgorzata Salwa - Haibach

nowa płyta cd
operetkowa lista przeboj�w / 24,99 zł

BILETY NA KONCERTY
SYLWESTROWe 30-31.12 / 70-220PLN

NOWOROCZNE 2-3.01 / 35-100 PLN

BILETY NA PREMIERY I MUSICALE
Hello, Dolly! 23-31.01 / Akompaniator 17-18.01 / Jekyll&Hyde 4-14.02

muzyczny
prezent na �więta

mecenas teatru
muzycznego w poznaniu

kasa
teatru oraz WWW.TEATR-MUZYCZNY.POZNAN.PLbilety i płyty dostępne w: partner

technologiczny
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Drodzy Czytelnicy!

Za nami ważne dni – wybory samorządowe, które przyniosły 
trochę niespodzianek, a także inauguracyjna sesja Rady Gminy. 
W wyniku wyborów na dotychczasowym stanowisku pozostał 
wójt Grzegorz Wojtera, jednak skład rady zmienił się w zna-
czącym stopniu. Czy nowi, często krytyczni wobec wójta radni, 
będą chcieli i potrafili z gospodarzem gminy współpracować? 
Pierwsza sesja, w trakcie której na stanowiska zarówno prze-
wodniczącej, jak i wiceprzewodniczącego rady wybrano radnych 
spoza komitetu „Zgoda i Rozwój”, zdaje się wskazywać na to, że 
silniejsza może okazać się pokusa pokazania, kto tu teraz rzą-
dzi. Nie spieszmy się jednak z pochopnymi ocenami. Przed nami 
jeszcze wiele sesji, a radny Krzysztof Pilas, który w czasie po-
przedniej kadencji często bywał krytyczny wobec władz gminy, 
w wielu sprawach potrafił jednak głosować również za projek-
tami uchwał popieranymi przez rządzącą większość. Miejmy 
nadzieję, że teraz da dobry przykład swoim, młodszym stażem 
koleżankom i kolegom.

A jak nową sytuację polityczną w gminie postrzega sam wójt 
Grzegorz Wojtera? O tym dowiecie się Państwo, czytając wywiad 
z gospodarzem gminy, z którym rozmawiał nasz nowy współ-
pracownik Piotr Wielicki. Nie jest to jednak jedyna ciekawa roz-
mowa w niniejszym numerze naszego „Magazynu”. Sucholeski 
dzielnicowy Tomasz Muszyński opowiada naszej dziennikarce 
o blaskach i cieniach swojej pracy, szczodrze dzieląc się z nią 
smakowitymi anegdotkami. Przyznam, że relacja z policyjnej 
interwencji na wieczorze panieńskim rozbawiła mnie do łez. 

Zostawmy jednak na razie na boku politykę i sprawy bezpie-

czeństwa. Przed nami święta Bo-
żego Narodzenia, a okres przed-
świąteczny to czas, kiedy bardziej 
skłonni jesteśmy czynić dobro. Cie-
szy, że w Suchym Lesie z dużym 
odzewem spotkała się inicjatywa 
właścicieli Cafe Szkolna 16 i za-
przyjaźnionych z nimi przedsię-
biorców, którzy zdecydowali się po-
móc dzieciom z uboższych rodzin 
w spełnieniu marzeń. Dzieciom 
pomagano też w sąsiednim Po-
znaniu. W poznańskim Centrum Kultury „Zamek” odbyła się 
aukcja dzieł sztuki, z której dochód przeznaczony ma być m.in. 
na warsztaty dla dzieci autystycznych. Z dużą przyjemnością 
dowiedziałam się, że wśród zlicytowanych prac znalazło się też 
dzieło artystki z naszej gminy, współpracującej z naszym „Ma-
gazynem” graficzki Elżbiety Krenz.

Święta Bożego Narodzenia są raz w roku, wybory ostatnio 
też, a czym nasza gmina żyje na co dzień? Oczywiście, sportem. 
W tym numerze piszemy o tradycyjnym, andrzejkowym turnieju 
tenisowym.

Pogodnych, rodzinnych świąt!

Wydawca
Media Consulting
ul. Obornicka 1, 62-002 Jelonek
NIP: 514-010-57-01

Redakcja
Sucholeski Magazyn 
Mieszkańców Gminy
www.sucholeski.eu

Redaktor naczelna
Agnieszka Łęcka
agnieszka.lecka@sucholeski.eu
tel. 669 69 00 36

Redagują
Karolina Bańka 
k.banka@sucholeski.eu
Krzysztof Ulanowski,  
k.ulanowski@sucholeski.eu

Projekt okładki
Renata Kowalczyk 
fot. Maciej Łuczkowski

Fotografia
Dawid Flieger,  
Jarosław Ślęzak,
Maciej Łuczkowski

Reklama
reklama@sucholeski.eu
Koordynator marketingu i reklamy
Agnieszka Łęcka, 669 69 00 36
agnieszka.lecka@sucholeski.eu
Jacek Kiljan  
jacek.kiljan@sucholeski.eu
Maciej Łuczkowski
maciej.luczkowski@sucholeski.eu

Skład 
Gamma Aleksander Urbański
ul. Jawornicka 8/224, 60-161 Poznań

Druk
Zakład Poligraficzny 
Antoni Frąckowiak
61-249 Poznań, ul. Unii Lubelskiej 3
www.afdruk.pl 
nakład 6200 egz.

W numerze polecamy:

 
10

12-13

12

20-21

Nowa rada, nowy przewodniczący 

Pospolite ruszenie 
dla dzieciaków

Sobotnie zmagania na korcie

Wolność nie musi 
być dana na zawsze
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Biuro Usług Księgowych  
i Optymalizacji Podatkowej

Oferujemy pełen zakres usług księgowych i kadrowo-
płacowych oraz usług związanych z rozliczaniem 
dotacji unijnych:

księgowość �
kadry i płace �
doradztwo podatkowe �
deklaracje  �
rozliczanie projektów unijnych  �
i dotacji unijnych dla firm
sporządzanie biznes planów   �
i analiz finansowych.

Oferujemy konkurencyjne ceny i możliwość 
indywidualnych negocjacji.
Zapraszamy !!!

Tel.: 532-237-838
www.eurofinanse.net
e-mail: k.pawlicka@eurofinanse.net
biuro@eurofinanse.net

Galeria Sucholeska
II piętro
Ul. Obornicka 85 lok. 213
62-002 Suchy Las

Z okazji zbliżających się
Świąt Bożego Narodzenia

oraz nadchodzącego
Nowego Roku

wszystkim naszym  
Przyjaciołom i Klientom

spełnienia wszystkich
planów i marzeń życzą

Prezes Zarządu 
mgr inż. Edward Miśko 

i Pracownicy 
Zakładu Komunikacji Publicznej 

Suchy Las Sp. z o. o.

Zdrowych i Spokojnych  
Świąt Bożego Narodzenia

oraz Szczęśliwego Nowego Roku
wszystkim mieszkańcom gminy Suchy Las

życzy
Prezes Zarządu 

Zakładu Gospodarki  
Komunalnej Suchy Las 

Jerzy Świerkowski
wraz z pracownikami

www.abckuchni.pl

ul. Obornicka 55a, aSuchy Las
tel. 61 665 89 94
e-mail kuchnia@abckuchni.pl

...na każdą 
okazję...

  Restauracja  
          Produkcja  
       Catering
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Panie wójcie, wygrał Pan kolejne 
wybory samorządowe i objął Pan 
fotel wójta gminy Suchy Las na ko-
lejną z rzędu, piątą kadencję. Czuje 
Pan satysfakcję?

Oczywiście czuję satysfakcję i zado-
wolenie. Czułem też duży komfort, że 
w poniedziałek po wyborach mogłem 
wrócić do spraw, które odłożyłem 
w piątek wieczorem przed wyborami. 
Co, Pana zdaniem, zdecydowało 
o tym, że to Pan wygrał wybory? 
Zaufanie mieszkańców do Pana, 
czy może doświadczenie, którego 
w zarządzaniu gminą mógł nie 
mieć Pana przeciwnik? 

Efekt wyborczy to suma wszyst-
kich subiektywnych ocen wyborców, 
więc trudno jednoznacznie odpowie-
dzieć na to pytanie. Wybory w kraju, 
zwłaszcza druga tura, pokazały, jak 
wymagający są wyborcy. Kierują się 
na pewno oczekiwaniem szybkich 
zmian, co było szczególnie widoczne 
w Poznaniu. Miałem świadomość, że 
mieszkańcy gminy Suchy Las stawiają 
wysoko poprzeczkę i w wielu spra-
wach niezadowolenie mogło przełożyć 
się także na mój zły wynik wyborczy, 
a w konsekwencji nawet na moją prze-

graną. Specyfika gmin podpoznań-
skich – gminy Suchy Las również – to 
duże ryzyko w czasie wyborów. 
Czy kampania wyborcza była dla 
Pana trudna?

Była trudna, ale dobra. Moim zda-
niem wszystkie strony, które uczest-
niczyły w tej kampanii, coś z niej wy-
niosły i mam nadzieję, że przyda się to 
w tych najbliższych czterech latach. 
Panie wójcie, gdzie Pan mieszka?

W Poznaniu. 
Czy można skutecznie rządzić gmi-
ną nie będąc jej mieszkańcem?

Taki zarzut słyszałem nieraz. Myślę 
jednak, że można być mieszkańcem Po-
znania czy innej gminy i dobrze zarzą-
dzać gminą Suchy Las. Nie będę składał 
deklaracji, że jutro przeniosę się do Su-
chego Lasu, bo byłoby to dla mnie pod  
wieloma względami trudne. Na pewno 
jednak gmina Suchy Las jest miejscem, 
gdzie lokuję moje emocje i czas. 
Z pewnością czytał Pan list otwarty 
mieszkańca gminy Suchy Las, pana 
Stanisława Kmiecika, opubliko-
wany na portalu Gmina Razem. 
Pozwoli Pan, że zacytuję frag-
ment: „W czasie czterech kadencji 
zarządzania gminą nie było ani 
jednej kadencji, w której można by 
powiedzieć, że Pańskie zarządza-
nie było zgodne z oczekiwaniami 
mieszkańców”. 

To dosyć poważny zarzut, ale 
także bardzo enigmatyczny i ogólny. 
Pan Stanisław Kmiecik jest jednym 
z wyborców i ma jeden głos. Jeżeli nie 
porwał tym listem otwartym większo-
ści gminnej społeczności, to znaczy, 
że nie może uzurpować sobie prawa 
do formułowania takich zarzutów 
w imieniu wszystkich mieszkańców 
gminy. Temu zarzutowi mogę prze-
ciwstawić szereg opinii, że w każdej 
kadencji zdarzyło się kilka albo więcej 
rzeczy ważnych i dobrych dla gminy. 
Ani wpisy pana Kmiecika na forum, 
często dla mnie obraźliwe, ani ten list 
otwarty  nie są sprawami, które nie 
dają mi spać w nocy. Gdyby zaś więk-
szość mieszkańców gminy była tego 
samego zdania co pan Kmiecik, nie 
byłbym dzisiaj wójtem Suchego Lasu. 
Demokratyczne wybory to chyba naj-
lepszy barometr poparcia i zaufania. 
Pana przeciwnicy zarzucają Panu 

– był to też jeden z argumentów 

podczas kampanii wyborczej – że 
nie sięga pan po środki unijne, a je-
żeli już, to w bardzo ograniczonym 
zakresie. 

Staraliśmy się udowodnić, że po 
środki sięgamy. Jesteśmy w tej sytu-
acji, że mamy dość wysoki dochód na 
jednego mieszkańca. Niestety nie jest 
to walor przy merytorycznej ocenie 
wniosków aplikacyjnych. Głęboko nie 
zgadam się natomiast z propagandą, 
w której było używana stwierdzenie 

„zrezygnował ze środków unijnych”. Co 
innego nie otrzymać, a co innego zre-
zygnować. My z tych środków nie zre-
zygnowaliśmy. Myślę, iż nie do moich 
oponentów należy ocena, czy wniosek 
aplikacyjny był źle czy dobrze przygo-
towany. Pisaliśmy tam prawdę: bezro-
bocie na poziomie 1,4 proc., dochód na 
mieszkańca - w pierwszej dwudziestce 
w kraju. Tych liczb nie można „oszu-
kać”. Nie można też mówić, że gmina 
nie uzyskiwała środków unijnych. Na 
pewno jednak po tej krytyce będę sta-
rał się poprawić ten parametr w ciągu 
najbliższych czterech lat. Bo jeżeli z tej 
krytyki ma wyniknąć jakiś konstruk-
tywny wniosek, to nie powinien on 
iść w kierunku gorącej dyskusji, lecz 
w kierunku poprawy wyniku. 
Podobno miał Pan mówić, że 
gmina Suchy Las jest gminą bogatą, 
więc nie musi Pan występować 
o środki pomocowe.

To oczywiście daleko idące uprosz-
czenie i włożenie w moje usta słów, 
których nigdy nie wypowiedziałem. 
Byłbym samobójcą, gdybym na spotka-
niach publicznych mówił, że gmina nie 
potrzebuje środków unijnych, więc nie 
musi się o nie starać.  Stoimy na progu 
nowej perspektywy na lata 2015 -2020. 
Na pewno będziemy się starać, by tych 
środków było jak najwięcej. Mamy cie-
kawe tematy kolejowe czy  w zakresie 
ochrony środowiska. Zwracam uwagę, 
że łatwiej jest pozyskać środki unijne 
tym gminom które mają wysokie struk-
turalne bezrobocie czy niski dochód na 
jednego mieszkańca. To jest bardzo 
różne od tego, co mamy w gminie Su-
chy Las, a to właśnie podlega  punkto-
waniu, które do tej pory nie było dla nas 
korzystne.  W podobnej sytuacji jest 
np. Tarnowo Podgórne, które też ma 
ogromne problemy aplikacyjne. Do-
póki sytuacja się nie zmieni, będziemy 
zderzali się z tą ścianą: niskie bezro-
bocie - wysoki dochód na mieszkańca. 
Nie oznacza to jednak, że środków nie 
otrzymujemy. W listopadzie na przy-
kład podpisałem umowę na  działanie 
z zakresu gospodarki wodno-ścieko-
wej, dotyczącą kanalizacji Biedruska. 
Przy wydatku miliona trzystu tysięcy 
złotych na tę inwestycję,  dofinansowa-

nie w wysokości prawie miliona to już 
cenny wkład ze środków zewnętrznych. 
To także dowód, że gmina nie jest bez-
czynna w tym zakresie. 
W latach 2013 – 2014 pozyskał 
pan z Unii Europejskiej trzy i pół 
miliona złotych. Czy w najbliższych 
czterech latach będzie Pan starał się 
pozyskać więcej unijnych pieniędzy?

Trzeba pamiętać, że stoimy przed 
dwoma dużymi wyzwaniami jeśli 
chodzi o gospodarkę wodno-ścieko-
wą. Mam tutaj na myśli projekt Go-
lęczewo-Zielątkowo, którego koszt 
szacowany jest na ponad 20 milionów 
złotych. Na pewno będziemy składali 
wnioski o dofinansowanie tej inwe-
stycji. Nie można jednak zapominać, 
że mówimy o terenach, na których 
gmina świadomie zrezygnowała z in-
tensywnej zabudowy.  Dlatego może 
być tak, że nie spełnimy wymaganych 
warunków przy aplikowaniu i będzie-
my zmuszeni szukać środków gdzie 
indziej. Uważam, że ocenianie wójta 
czy burmistrza tylko na podstawie 
tego, czy uzyskuje on środki unijne czy 
nie, jest zbyt dalekim uproszczeniem. 
Są przecież inne możliwości pozyski-
wania środków na gminne inwestycje 
i jeżeli nie uzyskamy pieniędzy un 
unijnych, to będziemy szukać innych, 
łącznie z wykorzystaniem nowej for-
muły pożyczki z 40-procentowym 
umorzeniem. Bo to umorzenie jest 
pewną formą dotacji z Narodowe-
go Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej. Bardzo liczę 
na współpracę z Wojewódzkim Fun-
duszem Ochrony Środowiska i Go-
spodarki Wodnej w Poznaniu w tych 
najbliższych czterech latach. Tam 
możemy znaleźć partnerów finanso-
wych, którzy pomogą nam zbudować 
kanalizację w szybkim tempie, nawet 
w ciągu 4-5 lat. 
Czy jest pan dumny z takich 
inwestycji jak basen, hala widowi-
skowo-sportowa, szkoła i Centrum 
Kultury i Biblioteka Publiczna?

Tak, pod każdym względem. 
Wiem, że wspomniany już przez nas 
autor listu nazywa te inwestycje bu-
blami, a portal Gmina Razem pomni-
kami władzy, ale one bronią się same. 
Nie tylko nietuzinkową architekturą, 
ale głównie liczbą klientów, których 
obsługują. Na przykład hala widowi-
skowo-sportowa ma jeden z najwyż-
szych wskaźników wykorzystania go-
dzinowego w powiecie poznańskim. 
Basen  jeszcze w tym roku będzie miał 
dwumilionowego klienta. Wiem, że 
obiekt wykorzystywany jest w dużej 
części przez mieszkańców Poznania, 
ale przecież tego zabronić im nie mogę. 
Można tylko cieszyć się, że basen ma 

WYWIAD WYWIAD

Powyborczy pejzaż 
w gminie Suchy Las
W Suchym Lesie lokuję mój czas i moje emocje. 
Z Grzegorzem Wojterą, wójtem gminy, 
rozmawia Piotr Wielicki

uznanie nie tylko mieszkańców Su-
chego Lasu, ale i Poznania. To samo 
można powiedzieć o CK i BP. Nie 
można go krytykować tylko dlatego, 
że wynikła pewna usterka, która usu-
wana jest obecnie przez generalnego 
wykonawcę w ramach gwarancji. Ale 
przecież ten obiekt to miejsce, gdzie 
w sferze kulturalno-edukacyjnej dzie-
ją się ciekawe rzeczy. Na zajęcia zapi-
sanych jest blisko 500 dzieci. Działa 
tam jedna z lepszych w powiecie czy 
nawet w Wielkopolsce biblioteka, i to 
zarówno pod względem oferty, jak 
i ilość czytelników. 
Pieniadze na budowę szkoły wyło-
żył prywatny inwestor, natomiast 
gmina przez piętnaście lat będzie 
mu płaciła rocznie półtora miliona 
czynszu. Czy to dobre rozwiązanie? 
Nie lepiej było postawić szkołę 
w tradycyjny sposób?

Jasne, że można to było zrobić 
inaczej. Ale Gmina wybrała właśnie 
taki wariant. Zrobiliśmy to z wielu 
powodów. Ale na wstępie chciałbym 
powiedzieć, że pojawiająca się krytyka 
takiego sposobu finansowania dostę-
pu do bazy oświatowej oparta jest na 
bezpośrednim porównaniu wszyst-
kich kosztów jakie będzie ponosiła 
gmina przez 15 lat z jednorazowym 
kosztem budowy szkoły. Takie proste 
porównanie jest błędne, mylące i za-
wsze w pierwszym odczuciu będzie 
działało na niekorzyść partnerstwa 
prywatno-publicznego. A ten wariant 
ma naprawdę sporo zalet! Dobrą stro-
ną tej metody jest sam fakt rozłożenia 
w czasie obciążenia finansowego na 
15 lat. Kolejną jest to, że przez ten cały 
czas za stan techniczny - formalnie 
i finansowo odpowiada firma. Tak 
więc koszt konserwacji, malowania, 
wymiany podłóg, pieca i inne nie będą 
obciążały budżetu szkoły - a przez to 
będzie znacznie tańsza w utrzyma-
niu. Dorzućmy do tego jeszcze koszty 
ubezpieczenia, obowiązkowych prze-
glądów itp. A potem pomnóżmy to 
wszystko x 180 miesięcy i otrzymamy 
naprawdę niezłą sumę. Oczywiście 
wszystkie to koszty i tak ostatecznie 
kreują wysokość czynszu , który my 
płacimy - ale trudno wyobrazić sobie , 
żeby zabrakło w tym rynkowej kalku-
lacji po stronie prywatnego partnera.

Ale proszę też pamiętać o tym, że 
firma budująca i zarządzająca szkołą 
musi płacić gminie opłaty za użytko-
wanie wieczyste działki (60% z warto-
ści ok. 1 mln) a także lokalne podatki 
od budynku i gruntu. Nie bez znacze-
nia jest fakt, że każdy kto startował 
w przetargu musiał się liczyć z koniecz-
nością zakupu za ponad 100 tys. PLN 
projektu szkoły. Dzięki temu gmina 

jednocześnie zapewniła sobie gwa-
rancję tego, że szkoła jest dokładnie 
taka jaką wcześniej zaplanowaliśmy. 
I na koniec to co najistotniejsze - po 15 
latach szkoła staje się na mocy już za-
wartej umowy notarialnej własnością 
gminy z za symboliczny 1 grosz.

Czy to znaczy, że gdyby budować 
szkołę w sposób tradycyjny, to wca-
le nie byłoby taniej?

Ale jeszcze raz powtórzę - my nie 
budowaliśmy szkoły, więc nie ma co 
porównywać. Dzięki temu partner-
stwu zapewniliśmy dostęp do nowo-
czesnej bazy oświatowej z gwarancją 
prawie nieodpłatnego przekazania 
szkoły w 2029 roku.
Pytam o to dlatego, ponieważ chcę 
się dowiedzieć, dlaczego wybrano 
właśnie taki wariant „budowy” 
szkoły. Czy był on po prostu bar-
dziej opłacalny?

Proszę pamiętać, że równocześnie 
ze szkołą pojawił się projekt boiska. 
Mieliśmy wówczas około czterech mi-
lionów złotych, które pierwotnie chcie-
liśmy przeznaczyć na budowę szkoły. 
Po ustaleniu, ile miejsca na działce, na 
której szkoła miała powstać, zajmie 
szkolny budynek, okazało się, że jest 
jeszcze sporo terenu, by zmieścić tam 
90-metrowe boisko piłkarskie. A że 
popularność piłki nożnej w Suchym 
wzrasta, przybywa drużyn i akademii 
piłkarskich, stąd i potrzeby jeśli cho-
dzi o bazę coraz większe. Podjęliśmy 
więc decyzję, że będzie to boisko ze 
sztuczną nawierzchnią, bo przy ta-
kim obciążeniu, jakie zakładaliśmy, 
nie można było sobie pozwolić na 
murawę naturalną. Koszt takiego 
boiska z oświetleniem to prawie trzy 
i pół miliona złotych. Ponieważ, jak 
wspomniałem wcześniej, mieliśmy 
w „kasie” cztery miliony, a chcieliśmy 
i szkołę, i boisko, skłoniło nas to do 
poszukiwania innego rozwiązania. 
Partnerstwo publiczno-prywatne da-
wało szansę na zbilansowanie tych po-
trzeb uwzględniając możliwości, które 
w danym momencie mieliśmy. Proszę 
też zwrócić uwagę, że krytycy moje-
go sposobu zarządzania gminą jako 
główny argument stawiali zadłużenie 
gminy. Zrobiłbym im nie lada prezent, 
gdybym zbudował szkołę biorąc na nią 
kredyt. Wybrane rozwiązanie pozwo-
liło mi uniknąć niepotrzebnej dyskusji 
wokół szkoły i boiska i zrealizować 
oba zamierzenie przy jednoczesnym 
rozciągnięciu w czasie finansowania 
tych przedsięwzięć i wprowadzeniu 
do budżetu dodatkowych środków 
w postaci opłat. 
A jakie jest szacowane na koniec 
tego roku zadłużenie gminy?

Zadłużenie szacujemy na 55, 4 

proc. przy dochodach gminy sięgają-
cych 57 mln złotych. Jest to więc kwo-
ta bezpieczna i dopuszczalna w obo-
wiązujących nas normach. 
Panie wójcie, dlaczego pozbył się 
Pan składowiska śmieci?

Nigdy się go nie pozbyłem. Takie 
było orzeczenie Naczelnego Sądu 
Administracyjnego, który podwa-
żył decyzję komunalizacyjną woje-
wody wielkopolskiego z 1999 roku. 
Dziewięć lat później inny wojewoda 
wydał decyzję komunalizacyjną na 
rzecz miasta Poznania. Składowisko 
śmieci było więc gminne przez nie-
spełna rok na podstawie nieważnej 
decyzji wojewody. Groził nam na-
wet zwrot kwot, które pobieraliśmy 
w tym czasie za dzierżawę terenu, na 
którym ulokowane było wysypisko. 
Na szczęście dla nas nie musieliśmy 
tych pieniędzy zwracać. 
Czy położone na terenie gminy 
Suchy Las wysypisko, należące de 
facto do innej gminy, może stano-
wić dla mieszkańców gminy Suchy 
Las zagrożenie ekologiczne?

To wysypisko jest wysypiskiem 
nowoczesnym i nie stwarza zagrożeń 
ekologicznych. Natomiast robimy 
wszystko i musimy to kontrolować, 
żeby wysypisko nie było uciążliwe dla 
mieszkańców. Poza tym jest to nowo-
czesne przedsiębiorstwo działające na 
terenie gminy Suchy Las, które płaci 
takie podatki od działalności gospo-
darczej, jakie powinno płacić. 
A czy uciążliwością, a może nawet 
zagrożeniem ekologicznym, nie są 
położone w wyższej części gminy 
nieskanalizowane ogródki działko-
we? Podobno zdarza się, że szamba 
się przelewają, zalewając położone 
niżej domostwa.

Zgadzam się z tym, że tak być nie 
może. Powinno to być uregulowane na 
podstawie przynajmniej dwóch ustaw: 
ustawy o Rodzinnych Ogródkach 
Działkowych i ustawy o ochronie śro-
dowiska. Na terenie, o którym mowa, 
znajduje się około tysiąca ogródków 
działkowych, z których każdy jest po-
tencjalnym zagrożeniem. I suma tych 
zagrożeń może faktycznie być dla 
gminy niekorzystnym zjawiskiem. 
Podobno część altan działkowicze 
zmienili na domy mieszkalne i nie 
płacą z tego tytułu podatków.

Takie postępowanie działkowców 
jest oczywiście niedopuszczalne. Jeże-
li stwierdzamy, że ktoś zbudował sobie 
tam dom o powierzchni przekraczają-
cej np. sto metrów kwadratowych, je-
dyne, co możemy zrobić, to zgłosić to 
do Powiatowego Inspektora Nadzoru 
Budowlanego. I dalej sprawą zajmuje 
się już nadzór budowlany. 

Rozpoczęliśmy rozmowę od wybo-
rów, więc pozwoli Pan, że pytaniem 
nawiązującym do wyborów zakoń-
czę. Pan kontrkandydat do urzędu 
wójta gminy Suchy Las miał powie-
dzieć, że w urzędzie gminy panuje 
przerost zatrudnienia i jeżeli on 
zostanie wójtem, przeprowadzi au-
dyt urzędniczy i zwolni część ludzi. 
Czy pracownicy urzędu odetchnęli 
z ulgą, kiedy to jednak Pan został 
wybrany na kolejną kadencję?

To bardzo ciekawe, bo na krótko 
przed wyborami pan Michał Dziedzic, 
bo o nim mowa, wysłał do moich pra-
cowników list, w którym zapowiadał, 
że jeżeli zostanie wójtem, da im pod-
wyżkę. Przyzna Pan, że jedno nie za 
bardzo jest kompatybilne z drugim: 
tam zwolnienia, tu podwyżka. 
Może to była próba przeciągnięcia 
pracowników na swoją stronę 
W końcu w wyborach walczy się 
o każdy głos.

W okresie przedwyborczym każda 
strategia przynosząca efekty jest dobra. 
Nie wiem – być może tak było. Nato-
miast o to, czy odetchnęli z ulgą, trzeba 
by zapytać pracowników. Nie mogę się 
za nich wypowiadać. Obserwowałem 
ludzi w poniedziałek po wyborach 
i odczułem satysfakcję, bo według 
mnie wszyscy pracowali tak samo jak 
przed wyborami, byli zajęci swoimi 
sprawami, a ludzie wychodzili z urzę-
du zadowoleni. 
Możemy więc uspokoić pracowni-
ków, że zwolnień nie będzie.

Oczywiście, że nie będzie. 
W Głosie Wielkopolskim 
z 4.12.2014 r. pojawiła się infor-
macja, iż pełnomocnik Komitetu 
Gmina Razem złożył protest do 
sądu dotyczący  nieprawidłowej 
klasyfikacji głosów nieważnych 
przez komisję, w którym startował 
lider Stowarzyszenia pan Dziedzic

Formalnie każdy uprawniony ma 
prawo złożyć protest wyborczy. Po-
czekajmy więc na rozstrzygnięcie sądu 
okręgowego w tej sprawie. W moim 
absolutnym przekonaniu wybory 
w okręgach 9 i10 przeprowadzone 
zostały prawidłowo i protest zostanie 
oddalony. Wtedy to co dzisiaj nazwał-
bym żenującym spektaklem stanie się 
dla pełnomocnika KW W GMINA 
RAZEM - kompromitacją .

Szkoda tylko , że nie mogący po-
godzić się z podwójną porażką wybor-
czą pan Dziedzic  stawia w niekorzyst-
nym świetle panią przewodniczącą 
Komisji Obwodowej oraz wszystkich 
jej członków, którzy przeprowadzili 
wzorowo wybory w obwodzie głoso-
wania w Suchym Lesie i podpisali się 
pod protokółem.
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sami. A naszego komendanta cenię za 
to, że uczciwie ocenia naszą pracę. Duża 
część oficerów, nawet naszych byłych 
komendantów, uznaje policjantów kry-
minalnych za dużo lepszych od prewen-
cji. A komendant Pabijan na równi ceni 
obie formacje. Są wyniki – są nagrody. 
Do tego można z nim porozmawiać. 
Gdy jest problem, drzwi jego gabinetu są 
zawsze otwarte. Nawet  gdy mamy wąt-
pliwości na miejscu zdarzenia, możemy 
zadzwonić do niego w środku nocy z ha-
słem: „Komendant, help”. Nigdy nie usły-
szymy: „Jesteś na miejscu, radź sobie”.    
8. Co chciałby Pan ulepszyć  na 
posterunku?

Na pewno przydałby się lepszy 
sprzęt, bo wciąż wychodzimy jeszcze 
z czasów PRL-u. Obecnie w prewencji 
mamy 2 komputery na 9 osób, kryminal-
ni mają każdy swój komputer. Nam jest 
on potrzebny jako maszyna do pisania, 
z podstawowymi programami i podłą-
czeniem do drukarki.  Czasem naprawdę 
jest z tym problem, choć bardzo pomogła 
nam gmina – połowa komputerów, któ-
re mamy to darowizna od gminy właśnie. 
Ale to nie takie łatwe, wymaga załatwia-
nia formalności, mnóstwo druczków, pa-
pierków i podpisów. Gdy zabraknie jed-
nego, cała zabawa zaczyna się od nowa. 
Procedury są niestety skomplikowane 
i cały proces bardzo długo trwa.  
9. Pana ulubiony film/ serial krymi-
nalny to… 

Liga Mistrzów. Tam zbrodnia goni 
zbrodnię! A tak serio, „Pitbull”. Polski se-
rial, który całkiem ciekawie pokazał pracę 
w polskiej policji. Dość wiernie oddaje na-
sze realia. Te wszystkie „CSI” są zupełnie 
odrealnione i nie da się tego oglądać. 
10. Spotkania z mieszkańcami 
Suchego Lasu to dla Pana… 

Obowiązek i przyjemność. Jako 
mieszkaniec gminy spotykam się czę-
sto ze swoimi sąsiadami. Rozumiem 
ich problemy, bo mnie często one rów-
nież dotyczą. Warto się spotykać, bo 
wiele spraw możemy wtedy wyjaśnić 
bezpośrednio, twarzą w twarz. To lep-

sze niż wysłanie komuś suchego urzę-
dowego  pisma. Znamy swoje rejony 
bardzo dobrze, ja np. jestem już 10 lat 
na tym komisariacie i  doskonale wiem, 
kto z czym przyjdzie na spotkanie. 
Czyje dziecko nie chce się uczyć, czyj 
pies szczeka w nocy… Jestem blisko 
życia mieszkańców i oni to doceniają.   

I po godzinach…
11. W wolnym czasie… 

Rodzina. Gdy człowiek pracuje 
na 3 zmiany, 365 dni w roku, czasami 
bywa, że tego wolnego czasu jest na-
prawdę mało. Zdarza się, że mam po-
południówkę, dzieci od rana w szkole, 
a żona w pracy. Zanim oni wrócą, do 
pracy wychodzę ja. Gdy wrócę – dzie-
ci śpią. Organizacja życia rodzinnego 
przy takim trybie pracy wymaga niezłej 
gimnastyki, dopięcia wszystkiego na 
ostatni guzik. Tym bardziej doceniam 
pomoc teściowej w opiece nad dziećmi. 
Chwile, gdy jesteśmy wszyscy razem są 
dla mnie bezcenne, staram się maksy-
malnie wykorzystać ten czas.
12. Nie wyobrażam sobie dnia bez… 

Porannej kawy. Gdy wstaję o 5 rano, 
by dotrzeć do pracy na 6, nie dałbym rady 
bez „kofeinowego wspomagacza”. Jeśli 
w poprzednich dniach pracuję „na nocki” 
i organizm zaczyna traktować je jako porę 
do życia, trudno nagle wstać o 5, gdy w po-
przednie dni kładło się spać o tej porze. 
Kawa jest tą drobną przyjemnością, któ-
rej nie umiem sobie odmówić.  Ale bywa 
także przydatna, bo gdy spotykają się na 
porannej kawie na komendzie policjanci 
z różnych zmian i profili, można uzyskać 
wiele cennych informacji. Czyli łączymy 
przyjemne z pożytecznym. 
13. Mój ulubiony gadżet techniczny to…

Zdecydowanie telefon – albo 
inaczej: urządzenie wielofunkcyjne 
z możliwością dzwonienia i wysyłania 
SMS-ów. Mam w telefonie wszystko: 
kontakty, kalendarz, prognozę pogody, 
kursy walut. Dyktafon, przydatny za-
równo w życiu prywatnym, jak i w pra-
cy. Ale dobrym ekspresem do kawy też 

bym nie pogardził. Przydałby się nam 
taki na komendzie… Może kiedyś, za 
dobre wyniki, trafi się nam taka premia. 

Na koniec chciałbym podzielić się 
moimi przemyśleniami z mieszkańca-
mi naszej gminy: mieszkamy w najcie-
kawszym i najspokojniejszym miejscu 
w okolicy Poznania. Naszym najwięk-
szym problemem jest przestępczość 
okołosamochodowa. Radzę o tym pa-
miętać i dbać o auta, nie zostawiać w nich 
telefonów komórkowych, aparatów 
fotograficznych, laptopów. Nie warto 
z takiego powodu stracić szyby. Pamię-
tajmy o zamykaniu okien na noc. Podam 
przykład: upalne lato, 2 w nocy, okolice 
ul. Sosnowej. Przed domem stoi nowiut-
ki passat, wart ok. 150 tys. zł. Wszystkie 
okna otwarte. Dzwonimy do człowieka, 
żeby zszedł na dół. Mówimy: „Niech 
Pan spojrzy, wszystkie szyby pootwiera-
ne”. Odpowiedź była taka: „No ale o co 

chodzi, przecież nie pada”. Świadomość 
zagrożenia zerowa. A w takiej sytuacji 
i sobie, i nam robi kłopot. Bo jeśli ktoś mu 
takie auto ukradnie, mówi się „A co wte-
dy robiła policja?”. Trzeba zamykać bra-
mę i garaż. A ludziom się nie chce, myślą, 
że jeśli złodziej będzie chciał, to i tak się 
przez tę bramę przedostanie. Osoby star-
sze ostrzegamy również przed starą me-
todą kradzieży „na wnuczka”. Jeśli wnu-
czek będzie chciał pożyczyć pieniądze 

– przywiezie kwiaty, by poprosić babcię 
o pożyczkę. Nie załatwia się takich spraw 
z nieznanymi sobie ludźmi. Nie wpusz-
czajmy do domu akwizytorów ani osób, 
które chcą w niedzielę spisywać liczniki. 
Nie bądźmy naiwni! Powtarzamy to 
wielokrotnie, trąbi się o tym w telewizji, 
ale i tak starsze osoby wciąż padają ofiarą 
oszustów. Powtarzam raz jeszcze: nic nie 
zwalnia nas od myślenia!

Rozmawiała Karolina Bańka 
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MĄŻ NA TELEFON - 798 789 890
montowanie prawie wszystkiego – prawie wszędzie, 
burzenie i stawianie ścian,
ukrywanie kabli, przewodów, 
koszenie, ścinanie, rąbanie i przesadzanie, 

POPRAWIANIE PO FACHOWCACH
Godzina napraw kosztuje tylko 75 zł. 

Bez kosztów dojazdu. 
Awarie w niedziele, święta oraz po godzinie 19  

– pierwsza godzina + 100% 

irytująco cieknący kran
zacinający się zamek od łazienki 
luźne gniazdko
paskudnie skrzypiące łóżko albo drzwi, 
brak światła w lodówce, korytarzu i garderobie,  
szafę w złym miejscu, bądź szafę nie złożoną, 
zatkany zlew, prysznic i wannę, 
niedomykające się okno i okno się nie otwierające, 
odpadające kafelki, okleiny, tapety i inne gadżety, 
szpachlowanie, malowanie, 
wymiana piecyka, muszli, syfonu i na wieży dzwonu, 
powieszenie karniszy, firan, stylowych zasłon, 

Poznań, os. Przyjaźni 21 N/144
obok kliniki weterynaryjnej 

i „Netto”
codziennie od godz. 8.00

Rejestracja: tel. 601 81 99 26
tel. 61 823 01 63

Wystawiam recepty ulgowe
LECZENIE: trądziku, łuszczycy, grzybicy, 
alergii, chorób skóry, włosów i paznokci, 

chorób przenoszonych drogą płciową.
USUWANIE: kurzajek, brodawek, 

klykcin, włókniaków, naczyniaków, 
mięczaków zakaźnych itp.

13 pytań do… czyli „Sucholeski” 
pyta, dzielnicowy odpowiada
Nic nie zwalnia nas od myślenia 
- rozmowa z sierżantem sztabowym Tomaszem Muszyńskim

Służbowo… 
1. Dlaczego wstąpił Pan do policji?

To było spełnienie moich mło-
dzieńczych marzeń. Jednocześnie 
w czasach, gdy wstępowałem do po-
licji, była to też w miarę pewna pra-
ca. Istotna była dla mnie stabilność 
finansowa. To był 2000 rok, sytuacja 
na rynku pracy nie była łatwa, a praca 
w policji gwarantowała swego rodzaju 
bezpieczeństwo. Teraz, przy obecnych 
zmianach w systemie emerytalnym, 
głęboko bym się nad takim wyborem 
zastanowił. Uwzględniając kilka czyn-
ników: zamiast siedzieć z rodziną przy 
wigilijnym stole, wędruję po Starym 
Rynku. Albo spędzam tam Sylwestra 

– ale w mundurze, a nie z szampanem 
w ręku. Dodajmy do tego ryzyko. Nie 
jesteśmy może strażakami – którzy ry-
zykują życie, wyjeżdżając do każdej ak-
cji – ale w ciągu 15 lat służby również 
miałem takie 3 sytuacje, gdy zastana-
wiałem się, czy jeszcze wrócę do rodzi-
ny …  Ale tu działa instynkt. Ktoś na 
widok samochodu policyjnego ucieka 

– policjant goni. Czasem ryzykując co 
najmniej utratę zdrowia. A okazuje się, 
że kierowca np. zapomniał dowodu 
rejestracyjnego. Oto sytuacja sprzed 
kilku tygodni, ku przestrodze czytel-
ników. Staliśmy przy drodze, kontro-
lując kierowców. „Akcja trzeźwość”, 
każdy zatrzymany dostał „świeczkę” 
do przedmuchania, wszyscy mają 0,0. 

A tu nagle jeden samochód na nasz 
widok zawraca, więc zaczynamy go 
gonić. Okazało się, że kierowca zapo-
mniał dokumentów. Tłumaczymy 
mu: „Człowieku, za to jest mandat do 
100 zł. A ucieczka przed policją, za-
grożenie spowodowania wypadku to 
kompletna głupota”. A my nie wiemy, 
czy ucieka bandyta, czy ma narkotyki. 
Jak mamy się zachować, czy wycią-
gnąć broń, czy może trzeba będzie 
zepchnąć człowieka do rowu. Takie 
sytuacje nie należą do rzadkości.           
2. Co Pan lubi w swojej pracy?

Możliwość pomagania innym. 
I – mówię to jako mieszkaniec gmi-
ny – zrobienia „porządku” w środowi-
sku, w którym się żyje. Tym samym 
pomagam również swojej rodzinie 
i sąsiadom. Lubię także różnorodność, 
nie ma dwóch takich samych patroli. 
A zdarzają się również komiczne sy-
tuacje. Pewnego wieczoru zostaliśmy 
wezwani na interwencję na wieczór 
panieński. A rozbawione towarzystwo 
wzięło nas za striptizerów. Było ciężko, 
musieliśmy twardo pilnować naszych 
środków przymusu bezpośredniego, 
bo panie koniecznie chciały skorzy-
stać z pistoletów. Duża czasu zajęło 
nam wyjaśnienie, że to prawdziwa in-
terwencja policji w sprawie zakłócenia 
ciszy, a nie wizyta „gwiazd wieczoru”. 
3. Co Pana najbardziej irytuje 
w pracy policjanta?

Po pierwsze jedna wielka biurokra-
cja, papiery, papiery, papiery... Druga 
rzecz – czasami niesprawiedliwe po-
dejście ludzi, którzy nie znają specy-
fiki naszej pracy. Rano zatrzymujemy 
człowieka za przestępstwo, wieczorem 
on jest na wolności. Ludzie mówią, że 
policjant go wypuścił.  A tak naprawdę 
wypuścił go prokurator. My wykonu-
jemy wszystkie niezbędne czynności 
i przekazujemy sprawę do sądu. A pro-
kurator mówi np.: dozór. Nam czasa-
mi ręce opadają. 

Po trzecie: niemoc. Nasze prawo 
jest tak skonstruowane, że człowiek 
chciałby pomóc, a odbija się od ściany. 
Bo np. bita kobieta chce zostać z mę-
żem, który ją bije. A nawet go broni. 
Jeśli nie złoży doniesienia – choć wszy-
scy wiedzą o przemocy w tej rodzinie 

– nic nie możemy zrobić.       
4. Co w pracy policyjnej okazało się dla 

Pana największym zaskoczeniem?
Będąc 20-letnim mężczyzną rze-

czywiście miałem nieco odbiegające 
od rzeczywistości wyobrażenie o pra-
cy policjanta. Naogląda się człowiek 
tych wszystkich seriali policyjnych, 
a później ma do czynienia z prawdzi-
wym życiem. I czasami okazuje się 
to potężny szok. Szczególnie seriale 

„CSI” – my jesteśmy jeszcze na etapie 
długopisów i zwykłych komputerów, 
a nie bajeranckich wynalazków. Ludzi 
czasem udzielają nam rad na miejscu 
zdarzenia – że widzieli w serialu, że tu 
można było jakiś ślad zabezpieczyć etc. 
Wszyscy są już wyedukowani. A ja jako 
dzielnicowy, w sprawach o wykrocz-
nie, nie mam takiego pola manewru, 
jak ludziom się wydaje na podstawie 
telewizji. Choćby w sprawie o zwolnie-
nie z tajemnicy telekomunikacyjnej 
operatorów: w sprawie o przestępstwo 
nie ma problemu. O wykroczenie – 
nie możemy tego zrobić. Powszechne 
wyobrażenia o tym, co może policjant 

– kształtowane przez amerykańskie 
seriale policyjne – nie mają żadnego 
związku z naszą rzeczywistością. 
5. Z jakimi sprawami najczęściej ma 
Pan do czynienia podczas pełnienia 
służbowych obowiązków?

Policjant z rejonu o takiej wielkości 
jak nasza (Złotniki, Jelonek, Złotkowo, 
Golęczewo) zajmuje się całym spek-
trum spraw. Od przemocy w rodzinie, 
przez kolizje drogowe, zakłócające 
nocną ciszę psy, włamania do miesz-
kań, kradzieże pojazdów. Najwięcej 
jest drobnych wykroczeń.
6. Najciekawsza sprawa, z jaką się 
Pan dotąd zetknął?

Nocny patrol, 2.00 w nocy. Złotko-
wo. Samochód wyprzedza na przejściu 
dla pieszych przy Bowie na Obornickiej. 
Był powód, żeby zatrzymać kierowcę. To 
było auto wielkości Toyoty Hilux. Ru-
szyliśmy za nim naszą srebrną Astrą. Do-
goniliśmy je na wysokości Golęczewa, 
dajemy sygnał do zatrzymania latarką. 
A ten człowiek nagle odbija w lewo i wjeż-
dża w naszego Opla, żeby zepchnąć nas 
do rowu. Ciśnienie przedzawałowe, bo 
jako pasażer nic nie mogę zrobić, wszyst-
ko zależy od mojego kierowcy. Pościg 
skończył się w Świerkówkach, w polu 
kukurydzy. Kierowca zatrzymał się tam 
i uciekł. Wezwaliśmy techników, żeby 

obejrzeli samochód, oraz przewodnika 
z psem policyjnym. Czynności trwały 
od 2 do 6 nad ranem. Okazało się, że auto 
zostało skradzione we Wrocławiu. Gdy 
technik ruszył w drogę powrotną do Ko-
mendy Miejskiej, po 3 km zauważył przy 
drodze gościa w samej koszulce, który 
łapał stopa. Jechał nieoznakowanym ra-
diowozem, zatrzymał się więc i… zabrał 
faceta, którego od kilku godzin poszuki-
waliśmy. Ten człowiek siedział przez 4 
godziny w krzakach, po czym wyszedł 
przekonany, że już wszyscy odjechali. 
Rozpoznaliśmy go, sam się zresztą przy-
znał, że to on prowadził. Nie chciał dać 
się zatrzymać, bo właśnie uciekł z wię-
zienia i jechał sobie nad morze. Człowiek 
pod wpływem alkoholu, złodziej samo-
chodów, do tego poszukiwany po uciecz-
ce z więzienia! Zatrzymany dlatego, że 
wyprzedzał w środku nocy w miejscu 
niedozwolonym. Dla była dla nas wy-
jątkowa interwencja. I dla naszych żon 
niestety również, w tym negatywnym 
znaczeniu. Kiedy moja żona zobaczyła 
na pasku w TVN-ie, że dwóch policjan-
tów zostało rannych w kolizji, podczas 
pościgu w Suchym Lesie, próbowała 
się do mnie dodzwonić. Nie mogła, bo 
byliśmy na badaniach w szpitalu… Nie 
umiem sobie nawet wyobrazić, co czuła.
7. Za co ceni Pan swojego komen-
danta i kolegów ?

Kolegów za to, że gdy wchodzimy 
razem na interwencję, nie muszę zasta-
nawiać się, czy mam chronione „plecy”. 
To bardzo ważne dla człowieka z pre-
wencji. My nie siedzimy za biurkiem 
i nie gryziemy długopisów. Czasem ktoś 
nas spycha do rowu, czasem zdarza się 
unieszkodliwiać ludzi, wymachujących 
nożem lub siekierą, często w stanie nie-
trzeźwym. Pewność, że ten drugi nie 
zawiedzie jest bezcenna, co więcej – ko-
nieczna. Śmiejemy się, że musimy być 
bardziej pewni kolegi na patrolu niż żony 
na imprezie. To kwestia, choć to drama-
tycznie zabrzmi, życia lub śmierci. Wiem, 
że jeśli jesteśmy we dwóch, zawsze so-
bie poradzimy. Tym bardziej, że jeżdżę 
zwykle na interwencje z dzielnicowym 
z Chludowa i wszyscy śmieją się, że przy-
jechał patrol „ćwierćtony”. Obaj mamy 
po prawie 2 metry wzrostu, po 110 kg 
wagi. Więc tzw. „fizyki” używamy rzad-
ko. Odpowiedni wyraz twarzy i potrafi-
my słownie namówić nawet duże osoby, 
żeby położyły się grzecznie spać. Rzadko 
kto chce się z nami wdawać w awanturę. 
Muszę tu również wspomnieć o kierow-
niku prewencji. Aspirant Maciej Rost 
to kolejny człowiek, na którego zawsze 
mogę liczyć. Spędziliśmy razem kilka 
lat „na ulicy”, patrolując wtedy jeszcze 
poznańskie dzielnice. Dlatego wiem, że 
zna realia, a nie tylko analizuje zza biurka 
teoretyczne problemy, obłożony kodek-

Sucholeska Policja blisko współpracuje – 
tworząc zespoły interdyscyplinarne –  

z Ośrodkiem Pomocy Społecznej  
w sprawach dotyczących m.in. przemocy 

w rodzinie oraz problemów alkoholowych.

STOP PRZEMOCY!  
WIDZISZ – INFORMUJ!

KOMISARIAT POLICJI  
W SUCHYM LESIE
tel.: (61) 841 30 10 

Telefon interwencyjny, 
czynny non stop

tel. 698 084 696
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Pierwszym punktem obrad inau-
guracyjnej sesji było ślubowanie no-
wych radnych.

- Wierny Konstytucji i prawu Rze-
czypospolitej Polskiej ślubuję uroczy-
ście obowiązki radnego sprawować 
godnie, rzetelnie i uczciwie, mając 
na względzie dobro mojej gminy i jej 
mieszkańców – odczytał tekst roty 
ślubowania Zbigniew Hącia.

Następnie każdy wywołany radny 
odpowiadał: „Ślubuję” lub „Ślubuję, 
tak mi dopomóż Bóg”. Radni wybrali 
też komisję skrutacyjną. W jej skład 
weszli Krzysztof Pilas, Wojciech Kory-
towski oraz Paweł Tyrka, zatwierdzeni 
przez radnych jednogłośnie. 

Kobieta łagodzi obyczaje 
Sporo emocji wywołał wybór prze-

wodniczącego rady. Radni zapropono-
wali dwie kandydatury: Jarosława Ankie-
wicza oraz Małgorzaty Salwy-Haibach.

- Najważniejsze są kompetencje me-
rytoryczne przewodniczącego. Pani 
Małgorzata całe swoje życie zawodo-
we związała z zarządzaniem ludźmi. 
Robiła to bardzo dobrze, osiągając 
sukcesy nie tylko na arenie krajowej, 
ale także w wymiarze europejskim – 
mówił Michał Przybylski.

Radny Komitetu Gmina Razem 
przypomniał też, że Małgorzata Sal-
wa-Hajbach osiągnęła najlepszy wynik 
wyborczy spośród wszystkich nowych 
radnych gminy. 

- Zakładam, że na niejednym posie-
dzeniu sesji będzie iskrzyło. Dlatego 

proponuję, by pracami rady kierowała 
kobieta, bo kobieta łagodzi obyczaje - 
podsumował. 

Głosowanie było bardzo wyrówna-
ne. Ostatecznie jednym głosem, czyli 
w stosunku osiem do siedmiu, zwy-
ciężyła Małgorzata Salwa-Haibach i to 
ona przez najbliższe cztery lata będzie 
pełniła funkcję przewodniczącej Rady 
Gminy Suchy Las. Dziękując radnym 
za wybór, nowa przewodnicząca pod-
kreśliła, że jest to dla niej wielki za-
szczyt i wielkie zobowiązanie.

- Mam nadzieję, że nasza współ-
praca będzie układa się wzorowo 
i będziemy pracować koncyliacyjnie 
i merytorycznie dla dobra wszystkich 
mieszkańców i rozwoju naszej gminy – 
mówiła zwyciężczyni. 

Potem radni przystąpili do wyboru 
wiceprzewodniczącego Rady Gminy. 
Radny Michał Przybylski zapropono-
wał na tę funkcję Zbigniewa Hącię.

- Pan Zbigniew jest chyba jednym 
z najbardziej doświadczonych samo-
rządowców naszej gminy. Nie bez 
znaczenia jest też to, że pan Zbigniew 
reprezentuje północną część gminy 
Suchy Las, która z różnych względów 
czuje się wykluczona ze społeczności 
sucholeskiej. Poza tym pan Hącia uzy-
skał w wyborach drugi wynik, co też 
nie jest bez znaczenia – przekonywał 
Przybylski.

Kontrkandydatem do fotela wice-
przewodniczącego był Jarosław An-
kiewicz. I w tym głosowaniu, podob-
nie jak w wypadku przewodniczącego, 

głosy ułożyły się w stosunku osiem do 
siedmiu z przewagą jednego głosu na 
korzyść Zbigniewa Hąci.

- Dziękuję państwu za zaufanie 
i postaram się go nie zawieść. Obiecu-
ję wspomagać panią przewodniczącą 
i dążyć do tego, byśmy wspólnie dzia-
łali na rzecz naszej gminy, zarówno 
Gmina Razem, jak i Zgoda i Rozwój 

– podkreślał Zbigniew Hącia. 
- Myślę, że wybór pana Hąci jest uko-

ronowaniem jego długoletniej kariery 
samorządowej i działalności społecznej 
oraz wyrazem szacunku dla jego osoby 

– dodała Małgorzata Salwa-Haibach.

Inwestycje w toku 
Następnie wójt Grzegorz Woj-

tera przedstawił informację o stanie 
budżetu gminy. Swoje sprawozdanie 
podzielił na cztery podstawowe blo-
ki: inwestycje, oświata, gospodarka 
gruntami oraz promocja i współpraca 
ze stowarzyszeniami. Wśród realizo-
wanych przez gminę inwestycji wójt 
wymienił budowę kanalizacji sani-
tarnej i deszczowej oraz nawierzchni 
ulic Ogrodowej, Świerczewskiego 
i Powstańców Wielkopolskich w Bie-
drusku. Pierwszy etap inwestycji zo-
stał zakończony w połowie listopada. 
Termin zamknięcia drugiego etapu, 
czyli pozostałego odcinka ulicy Ogro-
dowej i Powstańców Wielkopolskich, 
planowany jest na koniec listopada 
2015 r. Obecnie trwają prace związane 
z budową samej kanalizacji sanitarnej 
wraz z kanałem tłocznym na ulicy 
Świerczewskiego. 

W Jelonku realizowany jest trzeci 
etap budowy ulic. Jego zakończenie 
przewidziane jest na styczeń przyszłe-
go roku. Jednocześnie trwają prace 
przy budowie kanalizacji sanitarnej 
i deszczowej oraz nawierzchni dróg 
i chodników. Zaawansowanie tych 
prac określane jest na ok. 75 proc.

- To bardzo skomplikowana inwe-
stycja. Grunt jest tam trudny, a teren 
bardzo nachylony – zastrzegł wójt. - 
Miejmy nadzieję, że pogoda pozwoli 
nam ukończyć to zadanie w terminie. 

W Złotnikach zakończyła się budo-
wa oświetlenia drogowego na odcinku 
drogi krajowej K11 od skrzyżowania 
z ulicą Łagiewnicką do Pawłowickiej. 
Prowadzone tam prace są częścią prze-
budowy całego skrzyżowania ulicy 
Pawłowickiej z Obornicką. Pierwszy 
etap zadania, czyli budowa oświetlenia, 
został całkowicie sfinansowany przez 
gminę Suchy Las. Oświetlenie powsta-
je też przy ulicy Cichej i Działkowej. 
Także w Złotnikach budowana będzie 
sieć wodociągowa na ulicy Pagórkowej 
i Spacerowej. Ta inwestycja realizowana 
jest przez gminę jako inwestora zastęp-
czego ze środków Aquanetu. 

W Suchym Lesie trwa budowa ulicy 
Dębowej. Pierwszy etap, czyli odcinek 
między ulicą Podjazdową i Meteory-
tową, zostanie zakończony w styczniu 
2015 r. Na ulicach Lawendowej, Ma-
ciejkowej i Malwowej kładziona jest sieć 
wodociągowa. Wyłoniono wykonawcę, 
który zajmie się budową ulicy Zimowej 
wraz z infrastrukturą. W Złotnikach, 
Chludowie i Suchym Lesie wykonano 
podłączenia do kanalizacji sanitarnej 
z programu WFOŚIGW w Poznaniu. 

Jeszcze w tym roku mają ruszyć 
prace przy budowie oświetlenia w Go-
lęczewie. Z kolei w Suchym Lesie lam-
py staną przy ulicy Sasankowej. 

Trwają też prace na ulicach Dia-
mentowej i Sennej, przebudowa Ja-
śminowej oraz budowa kanalizacji 
w rejonie Sprzecznej w Suchym Lesie. 
Infrastruktura powstaje także w Golę-
czewie i Zielątkowie. 

Dla dobra publicznego  
Po tych informacjach wójt Wojtera, 

który został wybrany na to stanowisko 
po raz piąty z kolei, złożył ślubowanie.

- Obejmując urząd wójta gminy, 
uroczyście ślubuję, że dochowam 
wierności prawu, a powierzony mi 
urząd będę sprawował tylko dla dobra 
publicznego i pomyślności mieszkań-
ców gminy. Tak mi dopomóż Bóg – za-
kończył Grzegorz Wojtera. 

Minutą ciszy radni uczcili zmarłe-
go radnego IV kadencji Józefa Ochnio. 
Radni zostali też poproszeni o wypeł-
nienie oświadczeń majątkowych i zło-
żenie ich w biurze rady. 

Radny Michał Przybylski poinformo-
wał o utworzeniu Klubu Radnych Gmi-
na Razem. Klub będzie działał w czasie 
siódmej kadencji. Jego przewodniczącym 
został Michał Przybylski, a w jego skład 
weszli także: Zbigniew Hącia, Grzegorz 
Łukszo, Dariusz Matysiak, Krzysztof Pi-
las i Agnieszka Targońska.

Radni podziękowali byłemu wice-
wójtowi Jerzemu Świerkowskiemu za 
lata pracy na rzecz gminy. 

Piotr Wielicki 

Z SESJI RADY GMINY  

Nowa rada, nowy 
przewodniczący

POGOTOWIE 
KLUCZOWE 
New Key

-  awaryjne otwieranie samochodów
-  dorabianie kluczy samochodowych 
 z immobiliserem
- naprawa aut po włamaniu
- naprawa zamków i stacyjek 

samochodowych
-  naprawa pilotów
-  dorabianie kluczy domowych
- awaryjne otwieranie mieszkań
-  sprzedaż zamków domowych
-  montaż zamków domowych
-  naprawa obuwia

ul. Bogusławskiego 1, 62-002 Suchy Las
pn.-pt. 9.30 - 17.30, sob. 10.00 - 14.00 603 118 159

AWARIE 24h

SPECJALISTA
GINEKOLOG - POŁOŻNIK
dr Karolina Chmaj-Wierzchowska

zaprasza do gabinetu ginekologicznego
ul. Rubież 14b / 54, Poznań (Naramowice)

tel. 600 11 66 76

• Dom Osiedlowy ul. Zjednoczenia 4, 62-003 Biedrusko
Opiekun: Mirosław Stencel tel. 691-312-664
Sala: 114 m2, impreza okolicznościowa do 80 osób

• Świetlica wiejska w Chludowie, ul. Tysiąclecia 6, 62-001 Chludowo
Opiekun: Jarosław Sznajder tel. 571-472-584
Sala: 133 m2, impreza okolicznościowa do 80 osób

• Świetlica wiejska w Zielątkowie, ul. Kręta 1, 62-001 Zielątkowo
Opiekun: Czesław Matelski tel. 61  8-116-908, 783 570 373
Sala: 80 m2, impreza okolicznościowa do 50 osób

• Świetlica wiejska w Złotkowie, ul. Złota 15 A, 62-002 Złotkowo
Opiekun: Michał Brdęk, tel. 661-560-785
Sala: 60 m2, impreza okolicznościowa do 40 osób

• Świetlica wiejska w Złotniki Wieś, ul. Słoneczna 28, 62-002 Złotniki  Wieś
Opiekun: Ryszard Janasik tel. 693-739-386
Sala 40 m2, impreza okolicznościowa do 30 osób.

• Świetlica wiejska w Golęczewie, ul. Dworcowa 61 A, 62-001 Golęczewo 
Opiekun: Magdalena Zaworska tel. 517-553-042
Sala: 140 m2, impreza okolicznościowa do 80 osób. 

• Świetlica wiejska w Złotnikach – Osiedlu, ul. Żukowa 14, 62-002 Złotniki
Opiekun: Grzegorz Słowiński tel. 537-333-131
Sala: 71 m2, impreza okolicznościowa do 60 osób. 

Regulamin oraz cennik opłat za korzystanie z pomieszczeń 
świetlic wiejskich i Domu Osiedlowego znajduje się na stronie 
internetowej www.suchylas.pl, w zakładce ŚWIETLICE.

ŚWIETLICE WIEJSKIE I DOM OSIEDLOWY
wynajem pomieszczeń na:  

wesela, imprezy okolicznościowe, 
spotkania komercyjne, sylwestra.

CO SŁYCHAĆ W GMINIE - informacje przygotowane przez Urząd Gminy Suchy Las 

- Zostaliśmy wybrani do Rady Gminy nie po to, by się 
kłócić, ale by razem pracować. Zgoda daje rozum, a rozum 
daje nadzieję, że mądrze będziemy rządzili gminą przez 
następne cztery lata. Tymi słowami Zbigniew Hącia, prze-
wodniczący-senior, rozpoczął inauguracyjną sesję Rady 
Gminy Suchy Las VII kadencji.

Szanowni Państwo,
Zachęcamy do włączenia się do gminnego Programu  
„Karta dużej rodziny”. Firmy uczestniczące w Programie składają 
deklarację o stosowaniu zniżek dla rodzin  wielodzietnych 
z gminy Suchy Las, posiadających „Kartę dużej rodziny”.
Państwa korzyści to: 

promocja firmy, przedsiębiorstwa lub instytucji na lokalnym rynku, 
zwiększenie zysków poprzez posługiwanie się znakiem   
„Tu honorujemy Kartę Dużej Rodziny”.

Wszelkich informacji dot. Programu udziela Paulina Olszewska
pod numerem tel.: 61 892 62 56.
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Sobota to miejscowość granicząca 
z gminą Suchy Las. Do usytuowane-
go tam centrum tenisowego co roku 
w okolicy andrzejek przyjeżdża grupa 
miłośników tenisa z gminy Suchy Las, 
a także z innych części aglomeracji po-
znańskiej.

Andrzejkowa tradycja
Od dziesięciu lat zawody organizują 

Andrzej Rakowski oraz Andrzej Mietla-
rek. W tym roku na Tenisowym Turnie-
ju Andrzejkowym Deblowym o Puchar 
Wójta Suchego Lasu poza organizatora-
mi pojawili się m.in. prof. Andrzej Boruc-

ki z Politechniki Poznańskiej, dyrektor 
Gminnego Ośrodka Sportu Krzysztof 
Linkowski oraz jego syn Michał, Zyg-
munt Kołodziej, właściciel cukierni 

„Francuski Łącznik” z Sołacza, Jerzy Kie-
drowicz oraz oczywiście sam fundator 
pucharu, czyli wójt Grzegorz Wojtera.

Dlaczego tenisiści i ich przyjaciele 
przyjeżdżają właśnie do Soboty? Prze-
cież kortów w aglomeracji poznańskiej 
nie brakuje.

- Ponieważ Centrum Tenisowe 
w Sobocie to piękny obiekt, a dyrek-
tor Roman Czyżewski jest świetnym 
organizatorem – tłumaczy Andrzej 
Rakowski. – Tamtejsza restauracja sły-
nie też z dobrej kuchni, a to ważne, bo 
nie ograniczaliśmy się tylko do gry. To 
było także przyjęcie imieninowe i spo-
tkanie towarzyskie – podkreśla.

Tarta grzechu warta
O tę dobrą atmosferę zadbał też 

Zygmunt Kołodziej, który przywiózł 
dla uczestników imprezy przepyszne, 
świeżutkie tarty. Kalorie się przydały, 
bo ostatni gracze zeszli z kortu grubo 
po północy. Pierwsze miejsce zajęli 
Andrzej Mietlarek i Michał Linkow-
ski, drugie – Maciej Jagielski i Robert 
Pikuła, a trzecie – Andrzej Rakowski 
i Wiesław Troszczyński.

Wyniki są oczy wiście ważne, ale 
najważniejsze, że obaj A ndrzejowie 
i ich przyjaciele swoim dobrym 
przyk ładem zachęcają mieszkań-
ców naszej małej ojczyzny do tego, 
żeby więcej się ruszali . A jak wia-
domo – w zdrow ym ciele zdrow y 
duch! 

Krzysztof Ulanowski

Przypomnijmy, że akcja pod hasłem 
„Trzymajmy się razem dla innych” to 
pomysł Wiesławy i Krzysztofa Pryciń-
skich, właścicieli Cafe Szkolna 16. Do 
inicjatywy przyłączyły się sucholeskie 
firmy, jak przychodnia Eumedica, butik 
Fashion Spot, Instytut Zdrowia i Urody 
Yasumi oraz Centrum Terapii Kręgo-
słupa i Masażu Chiromed. Akcję objęła 
patronatem gmina Suchy Las oraz Cen-
trum Kultury i Biblioteka Publiczna.

Spełniają się marzenia
Idea jest prosta – my płacimy za 

kawę, ciuch lub usługę, a sprzedający 
i usługodawcy część zysku przekazują na 
szlachetny cel – realizację marzeń dzieci 
z uboższych rodzin. Przykładowo każda 
sprzedana filiżanka kawy oznacza jedną 
złotówkę na szczytny cel. Pomysłodaw-
cy akcji porozmawiali z dziećmi, które 
opowiedziały im o swoich marzeniach. 
A są one różne. Za zebrane pieniądze 
kupione zostaną np. halówki, w których 
młody człowiek będzie mógł pograć 
w piłkę. Lub bilet na basen.

Pod koniec listopada w Cafe Szkol-
na 16 pojawiły się stoiska firm, które 
biorą udział w akcji. Zaroiło się też od 

klientów. Ciemnowłosa  Alicja przyje-
chała do Cafe Szkolna 16 wraz z córką 
Martyną.

- Pracuję w Suchym Lesie, a o akcji 
dowiedziałam się od Krzysztofa Pry-
cińskiego – zdradza nam. – Jesteśmy tu, 
bo dzieciom trzeba pomóc. Tym bar-
dziej, że sami też kiedyś znaleźliśmy się 
w trudnej sytuacji życiowej – wyjawia.

Patrycja i Tadek wraz dziećmi Jul-
cią i Malwinką przyjechali do Suche-
go Lasu z Poznania. Zamówili kawę 
i ciastka, a pani Patrycja skorzystała 
z zabiegu w przychodni Eumedica 
i kupiła ciuch w butiku Fashion Spot.

Honorowy zjadacz ciastek
Wszystkiemu przyglądał się wójt 

Grzegorz Wojtera, pogryzając ciastko. 
Pojawił się tu, bo przecież gmina jest 
honorowym patronem akcji.

- A ja jestem honorowym zjadaczem 
ciastek – zażartował wójt. – Natomiast 
inicjatywa z pewnością warta jest popar-
cia – dodał już poważnie. - Sporo osób 
się w nią zaangażowało, sporo osób przy-
szło. Może taka akcja powinna odbywać 
się cyklicznie? – zastanowił się.

- Mieliśmy już w naszej kawiarni 

różne akcje marketingowe, mające 
pomóc wypromować lokal – wspomi-
na Wiesława Prycińska. – Myśleliśmy 
o kolejnej takiej akcji. Spotkałam się 
w tym celu z przedstawicielami za-
przyjaźnionych firm, a potem poszłam 
biegać. I w czasie treningu uzmysłowi-
łam sobie, że są w naszej gminie dzieci, 
których rodzice mają mniej pieniędzy 
niż my. Mój syn Staś gra w piłkę nożną 
i jest w tym dobry. Tymczasem dzieci 
z uboższych rodzin może być nie stać 
na to, żeby uprawiać swój wymarzo-
ny sport. Mam nadzieję, że dzięki ak-
cji „Trzymajmy się razem dla innych” 
jakieś dziecko zacznie grać w piłkę 
w klubie lub pójdzie na pływalnię.

Instytut Zdrowia i Urody Yasumi 
działa w Suchym Lesie dopiero od mie-
siąca. Pracownica, pani Ania, zajmuje 
się właśnie klientką, delikatnie gładząc 
ją jakimś urządzeniem po twarzy.

- To zabieg przeciwzmarszczkowy, 
odżywiający skórę – tłumaczy.

Na zabiegu skorzystają wszyscy. 
Klientka pozbędzie się zbędnych 
zmarszczek, a pięć procent ceny pój-
dzie na spełnienie dziecięcych marzeń.

- Sama nie tylko wypiłam kawę w Cafe 

Szkolna 16, ale również skorzystałam 
z zabiegu w Yasumi – uśmiecha się nasza 
redaktor naczelna Agnieszka Łęcka. - Po-
lecam to także innym paniom.

Dobrze być kawoszem
Dwie młode kobiety w stoisku Spot 

Fashion krzątają się przy klientkach:
- Ludzie chętnie kupują – informują 

nas. – A my się cieszymy, że wspólnie 
z innymi firmami możemy pomóc 
dzieciom.

- To świetna inicjatywa – przykla-
skuje Bartosz Posłuszny z Centrum 
Terapii Kręgosłupa i Masażu Chiro-
med. – Super, że można się skrzyknąć 
i razem spełnić czyjeś marzenia.

- Trzeba pomagać – podsumowu-
je krótko Michał Dybek, kierownik 
przychodni Eumedica.

Obecne w kawiarni dzieci otrzy-
mały odblaski oraz kolorowe kredki od 
firmy Begier. Kredki bardzo spodoba-
ły się Zosi, Marysi i Frankowi. Dzieci 
przyszły do lokalu razem z rodzicami 

– panią Anetą i panem Maciejem. 
- Jestem kawoszem, więc myślę, że 

trochę złotówek na szczytny cel prze-
każę – uśmiecha się pani Aneta.

Redaktor Agnieszka Łęcka zareje-
strowała przebieg akcji w Cafe Szkolna 
16 kamerą wideo. Film, zmontowany 
przez Jarosława Slęzaka, obejrzeć 
można pod adresem www.tvsl.pl. 

Krzysztof Ulanowski
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Pospolite ruszenie dla dzieciaków
Mieszkańcy Suchego Lasu i Poznania odpowiedzieli na apel organizatorów akcji 
„Trzymajmy się razem dla innych”. W Cafe Szkolna 16 popłynęła prawdziwa rzeka kawy.

Sobotnie zmagania 
na korcie
Jak co roku dwóch Andrzejów zorganizowało w Sobocie 
turniej tenisowy. Zawody odbyły się w sobotę, w wigilię 
andrzejek.

Szanowni Państwo,
z głębi serca dziękuję za każdy głos wyborczy 
popierający moją kandydaturę.
Życzę Państwu, aby nadchodzące Święta Bożego 
Narodzenia przyniosły radość, spokój ducha, 
a Nowy Rok 2015 był nadzieją na lepsze jutro.
Z poważaniem
Ewa Kuleczka-Drausowska
Radna Powiatu Poznańskiego 
Prawa i Sprawiedliwości

WYDARZENIA

Pogodnych Świąt 
Bożego Narodzenia
oraz wszelkiej pomyślności 
z okazji nadchodzącego 
Nowego roku
życzy
Kwiaciarnia  
Cattleya
z Galerii  
Sucholeskiej

Od prawej stoją: Michał Linkowski – Andrzej Mietlarek (miejsce 1), Robert Pikuła – 
Maciej Jagielski (miejsce 2), Andrzej Rakowski – Wiesław Troszczyński (miejsce 3)

Andrzej Mietlarek, Andrzej Rakowski, Andrzej Borucki, Grzegorz Wojtera, Jarosław 
Werner, Jerzy Kiedrowicz, Krzysztof Linkowski, Maciej Jagielski, Michał Linkowski, Piotr 
Feja, Przemysław Kaminski, Robert Pikuła, Sebastian Moszczyński, Stanisław Kopczyński, 
Tadeusz Mietlarek, Wiesław Troszczyński, Zbigniew Klapinski, Zygmunt Kołodziej

Wspaniałych świąt Bożego Narodzenia 
spędzonych w ciepłej, rodzinnej atmosferze,

samych szczęśliwych dni 
w nadchodzącym roku

oraz szampańskiej zabawy sylwestrowej
życzą 

Zarząd i Pracownicy  
Galerii Sucholeskiej

Pogodnych 
Świąt 
Bożego 
Narodzenia,
radości oraz  
wszelkiej pomyślności  
z okazji nadchodzącego 
Nowego Roku

życzy firma
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Pierogi wegetariańskie  
7 sztuk, okraszane cebulką
ruskie  ..................................................................................... 19,90
z kapustą i grzybami  ....................................................... 19,90
z prawdziwkiem  ...............................................................  21,00
z podgrzybkiem  .................................................................19,90
z kurkami  .............................................................................  21,00
ze szpinakiem i ricottą  .................................................... 19,90
piwne z żółtym serem  .................................................... 19,90
z mozzarellą  ........................................................................ 19,90
z łoscypkiem  ......................................................................  23,00
z serem pleśniowym  ....................................................... 19,90
z bobem  ............................................................................... 19,90
z chińskimi warzywami  .................................................. 19,90
wegańskie ze szpinakiem ...............................................19,90

Pierogi na słodko  
7 sztuk, okraszane bułką tartą
z serem  .................................................................................. 19,90
z jagodami  ........................................................................... 19,90
z truskawkami  .................................................................... 19,90
z wiśniami  ............................................................................ 19,90
z czereśniami (sezonowo)  ............................................. 19,90
z bananem  ........................................................................... 19,90
z serem ricotta i malinami  ............................................  21,00
z suszoną śliwką  ................................................................ 21,00

Triolka Pierogowa
wg rodzinnego przepisu Witoldów Iłłakowiczów ze 
Żmudzi – 3 duże pierogi  z bryndzą, a każdy  
okraszony inaczej:
- z czerwoną  papryką, czosnkiemi startym oscypkiem 
- z kwaśną śmietaną 
- z boczkiem i cebulą  ....................................................... 23,90

Miksy pierogowe
talerz Zgaduj-Zgadula (21 różnych pierogów  
            mięsnych i wegetariańskich)  .........................   46,00 
spróbuj wszystkiego! (dla 3-4 osób, 30 pierogów 
na słono, a na deser 10 na słodko + 3 sosy)  ........... 89,00 
miks mięsny (10szt.)  .......................................................  23,90
miks wegetariański (10 szt.)  ........................................  23,90 
miks słodki (10 szt.)  .........................................................  23,90
miks grzybowy (9 szt.: 3 z prawdziwkiem,  
            3 z podgrzybkiem,  3 z kurkami)  .................... 21,00
miks serowy (8 szt: 2 z łoscypkiem, 2 piwne  
             z żółtym serem, 2 z serem pleśniowym,  
             2 z mozzarellą)  ..................................................... 21,00
Trzy kolory (9 szt.: 3 szpinakowe z cielęciną,  
             3 buraczane z wołowiną,  
             3 curry z indykiem)  ............................................. 21,00

Zupy 
żurek domowy podawany w chlebie  ....................... 12,00
barszcz z kołdunami ...........................................................8,00
barszcz czysty  .......................................................................6,00
zupa dnia od  ..........................................................................9,00

Sałatka Bumerang
zaskakujące połączenie gruszki, boczku, sera feta  
          z dresingiem paprykowo-malinowym  ...........19,50

Sosy i dodatki:
sos czosnkowy  ......................................................................3,00
sos śmietankowo-koperkowy  ........................................3,00
ostry sos chilli  ........................................................................3,00
sos waniliowy  ........................................................................3,00
bita śmietana  ........................................................................3,00
jogurt grecki  ..........................................................................3,00

Sałatki:
kapusta kwaszona zasmażana  ...................................... 4,50
sałatka vinegret (sałata lodowa, pomidor,  
            ogórek i rzodkiewka)  ............................................ 4,00
sałatka grecka  ...................................................................... 6,00
surówka dnia domowej roboty  .....................................4,00

Dania obiadowe 
filet z okonia nilowego w delikatnym 
            sosie cytrynowym podawany  
           z dzikim ryżem i surówką  ................................... 33,90
panierowane sznycelki z polędwiczki wieprzowej 
           z ziemniakami purre i mizerią  ...........................27,00
grillowany filet z kurczaka z cukinią  
           i serem pesto ziemniaki pieczone  
           z sosem czosnkowym i  surówką  .................... 26,00
pieczeń z karkówki z pyzami i modrą kapustą  ..... 24,50
szpinak z jajkami sadzonymi i ziemniakami purre  ...17,90
dla dzieci panierowane sznycelki z kurczaka  
z purre i gotowaną marchewką ................................... 19,00

Pierogi mięsne  
7 sztuk, okraszane boczkiem i cebulką
z mięsem  ...............................................................................19,90
szpinakowe z cielęciną  ................................................... 21,00 
pielmieni ................................................................................19,90
buraczane z pikantną wołowiną ................................. 21,00
curry z indykiem  ................................................................19,90 
z kurczakiem ........................................................................19,90
z dziczyzną  ..........................................................................23,00
z mięsem daniela  .............................................................  24,50 
z kaszanką .............................................................................19,90  
z gęsiną  .................................................................................23,00  
z jagnięciną  .........................................................................23,00 
z kaszą  ................................................................................... 19,90 
z małżami  ............................................................................  21,00
z łososiem  ...........................................................................  21,00

  NASZE MENU  

PIEROGARNIA RESTAURACJA
ul. Obornicka 2, Suchy Las - Złotniki
tel. 61 8116-028 www.bumerang.net.pl
e-mail: bumerang@bumerang.net.pl  Zapraszamy codziennie od godz. 1100 do 1900. Na miejscu, na wynos 

Firma Remontowo-Budowlana
kompleksowe remonty łazienek i kuchni
układanie płytek
zabudowy GK
szpachlowanie
montaż kominków
tapetowanie
malowanie - farby dekoracyjne Caparol
układanie parkietów i paneli
parapety oraz inne elementy z marmuru
meble i szafy na wymiar
instalacje gazowe, wodne i elektryczne
ogrzewanie podłogowe
pomoc w aranżacji i projektowaniu wnętrz

tel. 501 063 672

Poznań, C.H.Pestka, kom. 511 505 503, 506 172 078

Przeźmierowo, ul. Rynkowa 114, tel. 880 020 766

Radosnych Świąt Bożego Narodzenia oraz Szczęśliwego Nowego 
Roku życzą Małgorzata i Anna Petczke oraz pracownicy
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Dla Ciebie

ul. Nektarowa 15
62-002 Suchy Las

Znajdź nas na Facebooku: 
Delikatesy Centrum Suchy Las

Poniedziałek-sobota: 6.00 - 22.00
Niedziela: 8.00 - 20.00

Z okazji zbliżających się  
Świąt Bożego Narodzenia i Nowego Roku 

życzymy wszystkim naszym Klientom,
szczęścia, spokoju  

oraz wszelkiej pomyślności  
w życiu osobistym  

i sukcesów w pracy zawodowej.

Damian Majchrzak
właściciel Delikatesów Centrum

wraz z Pracownikami

Serdeczne życzenia wielu radosnych doznań z okazji 
Świąt Bożego Narodzenia, wszystkiego co najlepsze w 

każdym dniu nadchodzącego Nowego Roku życzą
Paweł i Maciej Jóźwiak właściciele Niezależnego  Serwisu Skody

wraz z Pracownikami

Serdeczne życzenia  
wielu radosnych doznań z okazji  

Świąt Bożego Narodzenia,  
wszystkiego co najlepsze  

w każdym dniu  
nadchodzącego  

Nowego Roku 

życzą

Paweł i Maciej Jóźwiak  
właściciele Niezależnego  Serwisu Skody w Suchym Lesie 
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URZĄD GMINY
www. suchylas.pl
tel. 61 8926 250

tel.  61 826 62 62
SUCHY
LAS

OSIEDLE
GRZYBOWE

JELONEK
ZŁOTNIKI

tel. 602 456 154

Galeria Sucholeska 
509 473 120

JELONEK

JÓŹWIAK S.C.

OPONY - SERWIS
WULKANIZACJA
tel. 511 821 222 

61 843 88 05

tel. 61 812 52 81

tel. 
61 652 28 13

33
SUCHY LAS
UL. OBORNICKA ���

Biuro Usług Księgowych  
i Optymalizacji Podatkowej

www.eurofinanse.net
tel. 532-237-838

UKS Meczbol zaprasza dzieci 
do szkółki tenisowej.
Zajęcia grupowe oraz indywidualne 
organizowane od 6 roku życia.

Wynajem kortów
Opieka trenerów
Sparingi

tel. 61 8 110 520  
kom. 604 095 737

Złotniki
ul. Złotnicka

www.dobreryby.pl
Codziennie świeża dostawa wprost na Twój stół!
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Makijaż permanentny 
podkreśli twoje piękno
Nie każda kobieta ma czas, by dbać o codzienny makijaż. 
Niemal każda może być jednak piękna. Wystarczy, że zgłosi 
się do Salonu Urody „Awangarda”.

Celem makijażu permanentnego jest 
podkreślenie naturalnego piękna każdej 
z pań. Zabieg makijażu trwałego poma-
ga skorygować kształt brwi (np. słabych 
lub nieregularnych), ust (zaznacza się ich  
kontur lub wzmacnia czerwień warg). 
Pomaga też podkreślić wyraz oczu („kre-
ski” na dolnej lub górnej powiece).

Wyraziste sportsmenki
Specjaliści polecają makijaż perma-

nentny w szczególności osobom, które 
są zapracowane, a zatem mają mało cza-
su na makijaż. Makijaż ten przyda się 
też paniom, które rano i wieczorem wy-
glądają blado, mało wyraziście, a także 
tym, które wcale się nie malują (w tym 
sportsmenkom), a mimo to chciałyby 
wyglądać pięknie i bardziej świeżo. Za-
interesować się makijażem permanent-
nym powinny też kobiety, które noszą 
okulary lub szkła kontaktowe, przez co 
mają problemy z wykonaniem zwykłe-
go makijażu. Kolejne grupy docelowe 

to panie starsze, mające problemy ze 
wzrokiem, klientki uczulone na ko-
smetyki kolorowe oraz kobiety, które 
mają rzadkie brwi, małe oczy, a także 
usta blade, wąskie lub o nieregularnym 
kształcie. Specjaliści wreszcie zachęcają 
do wykonania makijażu permanentne-
go osobom, które chciałyby dokonać 
trwałej korekty swojej naturalnej urody 
oraz pozbawionych brwi i rzęs, np. pa-
cjentkom po chemioterapii.

Makijaż permanentny utrzymuje się 
w zależności od typu i kolorytu skóry od 
trzech do pięciu lat. Gdy zacznie blednąć 
może zostać w każdym czasie na nowo 
zabarwiony. Można też zdecydować się 
na coś nowego, na zupełnie nowy, indy-
widualnie dopasowany wizerunek.

Paznokcie jak z Księżyca
Kiedy makijaż jest już gotowy, 

warto pomyśleć o paznokciach. Tren-
dy w kolorystyce i zdobieniu paznokci 
na nadchodzącą jesień i zimę są zde-

cydowanie dla tych kobiet, które są 
już zmęczone słodkim, pastelowym 
wyglądem wakacyjnym. Kolorystyka 
utrzymana będzie w ciemnych, nasy-
conych barwach, jak bordo, ciemna 
zieleń, granat, fiolet, brąz, krwista 
czerwień, szarości oraz czerń. Dla mi-
łośniczek klasyki mamy dobrą wiado-
mość – modne są wszystkie odcienie 
czerwieni. Na topie są zarówno lakie-
ry metaliczne czy brokatowe, z duży-
mi drobinkami, jak i matowe wykoń-
czenie. Wspomnieniem po lecie jest 
zaś kolor biały na paznokciach oraz 
lakier bezbarwny.

Jeżeli chodzi o zdobienia paznokci, 
to największym hitem jest „sweterko-
wy” manicure, który z powodzeniem 
zagościł również w salonie „Awangar-
dy”, trendy jest także Half Moon Ma-
nicure (księżycowe paznokcie), mani-
cure ombre oraz paznokcie z efektem 
3D. Nowym hitem staje się zdobienie 
paznokci od wewnętrznej strony! Czy 
zwyczaj ten zagości na stałe? Nie wia-
domo. W tym sezonie każdy z paznokci 
wygląda inaczej od wewnątrz – koloro-
wy brokat jest zatopiony w akrylowej 
lub żelowej masie. Na wybiegach zago-
ściły także paznokcie zdobione koloro-
wym paskiem. 

Zapraszamy po więcej inspi-
racji na fanpage „Awangardy” -  
f b.pl/salonurodyawangarda.

PROMOCJE GRUDNIOWE 
MAKIJAŻ PERMANENTNY - zapisy do pani Mai
KRESKA GÓRNA   350 zł   250 zł
KRESKA DOLNA   300 zł    200 zł
MANICIURE HYBRYDOWY   70 zł    50 zł
ZABIEG BANKIETOWY NA TWARZ, 
SZYJĘ I DEKOLT   170 zł    120 zł

ZDROWYCH 
I SPOKOJNYCH ŚWIĄT 
BOŻEGO NARODZENIA  
ORAZ  
SZCZĘŚLIWEGO 
NOWEGO  
ROKU
ŻYCZĄ
WŁAŚCICIELE 
I PERSONEL

Marylin Monroe pomoże dzieciom
Znany już naszym Czytelnikom portret amerykańskiej 
aktorki, wykonany przez artystkę z terenu naszej gminy, 
sprzedano na aukcji, z której dochód przeznaczony zosta-
nie na rzecz dzieci z autyzmem.

Pisaliśmy niedawno w naszym „Ma-
gazynie” o Elżbiecie Krenz, artystce 
z Golęczewa i wielbicielce gwiazdy kina 
Marylin Monroe. Ostatnio grafika Elż-
biety Krenz, przedstawiająca śliczną bu-
zię amerykańskiej aktorki została za 500 
zł sprzedana na V Aukcji Sztuki na rzecz 
Dzieci z Autyzmem. W sumie na licyta-
cji w Centrum Kultury „Zamek” w Po-
znaniu wystawiono 101 dzieł różnych 
autorów, przede wszystkim z Poznania 
i okolic, w tym m.in. Ewy Kuryluk, Pio-
tra C. Kowalskiego, Anny Grodzińskiej, 
Jakuba Jasiukiewicza, Andrzeja Leśnika, 
Soni Rammer, Małgorzaty Szymankie-
wicz, Ryszarda Woźniaka, Leona Partyki, 

Aleksandry Winnickiej i Roberta Lem-
ke. Aukcję poprowadził znany i lubiany 
prezenter Maciej Narożny z Radia Eska. 
Dochód ze sprzedaży prac przeznaczony 
zostanie przeznaczony na organizację 
półkolonii oraz zajęć rehabilitacyjnych 
dla podopiecznych stowarzyszenia Ape-
rio – współorganizatora aukcji.

- Część pieniędzy przekazana zostanie 
Fundacji Aperio Dom, która wybuduje 
dom dla dorosłych autystów – mówi 
Adam Kompowski ze stowarzyszenia 
Aperio, dziennikarz „Gazety Wyborczej” 
i ojciec autystycznego dziecka.

A w jaki sposób na licytację trafiła pra-
ca artystki z naszej gminy?

- Pracowałam kiedyś w „Gazecie 
Wyborczej” jako grafik – mówi Elżbieta 
Krenz. – Tam poznałam Adama Kom-
powskiego. Kiedy niedawno Adam zapy-
tał mnie, czy nie chciałabym pomóc, nie 
zastanawiałam się długo. Wysłałam kilka 
grafik, a organizatorzy aukcji wybrali wła-
śnie portret Marylin Monroe.

Jak widać, był to dobry wybór.
Krzysztof Ulanowski

Zabieg gwiazd   VelaShape III  
- światowy lider modelowania 
sylwetki, wyszczuplania 
i ujędrniania skóry
HIT!   skuteczna depilacja Lycon 
bez bólu i podrażnień
zabiegi na twarz i ciało 
masaże relaksujące 
zabiegi na stopy i dłonie 

BONY PODARUNKOWE  
z korzystnymi rabatami,
niepowtarzalna atmosfera, 
profesjonalny personel 
i relaks gwarantowane,
bezpłatne konsultacje.

ZAPRASZAMY!
tel. 61 843 84 69
www.beautymill.pl
ul.Druskienicka 12A
Galeria Piotr i Paweł
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Galeria Sucholeska jak co roku sta-
nęła na wysokości zadania. Mieszkań-
cy, którzy tego dnia pojawili się choćby 
tylko na przypadkowych zakupach lub 
wybrali z dziećmi na przedświąteczne 
buszowanie po sklepach albo zamówi-
li stolik na sobotni obiad w restauracji 
z pewnością  dali się ponieść świątecz-
nej atmosferze. A już dla maluchów nie 
zabrakło atrakcji w żadnym punkcie 
centrum handlowego. Postarali się o to 
poszczególni najemcy sklepów i punk-
tów usługowych; galeria zachwyciła 

też wystrojem i wyjątkowymi tego 
dnia promocjami dla klientów.

Manager marketingu Galerii Su-
choleskiej Agnieszka Śliwka – Gu-
mienna mówi: „Restauracja Appetit 
przygotowała warsztaty cukiernicze 
dla dzieci – pieczenie pierniczków. 
Każde dziecko znajdzie dziś na pew-
no coś dla siebie: można zrobić sobie 
zdjęcie ze Świętym Mikołajem, któ-
re zostanie natychmiast wywołane 
albo napisać list do niego, wrzucić 
do skrzynki i czekać na niespodzian-

kę, którą nagrodzimy wybrane prace. 
Poza tym nasi najemcy przygotowali 
specjalną ofertę mikołajkową w po-
staci rabatów, promocji, kuponów. 
Salon urody Eris przygotował pro-
pozycję dla mam, gdzie panie mogą 
skorzystać z krótkiego zabiegu ko-
smetycznego lub porady kosmeto-
loga. Mamy też dziś specjalną ofertę 
w salonie optycznym Perfect Eye 
Optic, w cukierni Sowa, w butiku 
UNO Collezioni. Chciałabym jesz-
cze podkreślić, że Galeria Sucholeska 

włączyła się do akcji charytatywnej 
na rzecz Sucholeskiego Stowarzy-
szenia Pomocy Dzieciom – zbieramy 
datki w postaci słodyczy, artykułów 
spożywczych, które będą przekazane 
potrzebującym rodzinom z gminy 
Suchy Las. Zaprosiliśmy wszystkich 
odwiedzających dziś naszą galerię do 
włączenia się w tę akcję.”

Rzeczywiście – przygotowanie 
Galerii Sucholeskiej do przedświą-
tecznej gorączki oraz mikołajkowe 
atrakcje sprawdziłam w praktyce. Pier-
niczki udekorowane, list do Mikołaja 
wysłany, buzie dzieci umorusane, ale 
uśmiechnięte. Zdjęcia z Mikołajem 
i Śnieżynką będą świetną pamiątką 
tego dnia, jakże miło i kreatywnie 
spędzonego w sucholeskiej galerii 
handlowej, która już kolejny raz poka-
zała, że jest galerią naprawdę szerokich 
możliwości.

Joanna Rutkowska-Zoneman

Orkiestra Dęta Chludowo zagrała 
nawet dwa razy: najpierw w Filhar-
monii Poznańskiej, z okazji stulecia 
Legionów, a następnie w Golęczewie, 
podczas tamtejszych obchodów Świę-
ta Niepodległości.

Pedałowali dla niepodległej
W Golęczewie rozpoczął się też ro-

werowy Rajd Niepodległości. Cykliści 
pojechali do Chludowa, a następnie 
do Ocieszyna, by stamtąd znów wró-
cić do miejsca startu. A po drodze od-
poczęli chwilę pod oddaną właśnie do 
użytku wiatą rowerową, wybudowaną 
dzięki wsparciu finansowemu Leadera 
Suchy Las. Szczęśliwie wiata nie mu-
siała osłaniać rowerzystów przed desz-
czem, jako że pogoda im sprzyjała.

Po zakończeniu rajdu rozpoczęły 
się właściwe uroczystości. I znów za-
grała Orkiestra Dęta Chludowo, a my 
usłyszeliśmy znajome nuty pieśni „My, 
Pierwsza Brygada”. Wysłuchali jej wójt 
Grzegorz Wojtera, radni, dyrektorzy 
placówek oświatowych, ks. proboszcz 
Krzysztof Andrzejewski, strażacy 
i wielu innych mieszkańców naszej 
gminy. W Golęczewie Święto Nie-
podległości obchodzone jest już po 
raz dwudziesty. W tym roku obchody 
miały jednak charakter szczególny. 

Pamiętamy o wojnie
Szczególnego charakteru nabrała 

także obecność wojskowych pojaz-
dów opancerzonych – rosomaków 

i hummerów, które przyjechały 
z Centrum Szkolenia Wojsk Lądo-
wych w Poznaniu. Na ten akcent mi-
litarny zwrócił uwagę dziennikarzy 
sołtys Golęczewa Przemysław Mań-
kowski. Mówcy zaś podkreślali swój 
niepokój wojną, która toczy się za na-
szą wschodnią granicą i wyrażali swo-
ją nadzieję, że nadal będziemy mogli 
cieszyć się pokojem i wolnością. Mó-
wiła o tym m.in. dyrektor Danuta Ka-
mińska z filii Chludowskiego Zespo-
łu Szkół, jedna ze współorganizatorek 
uroczystości.

- Tak okrągły jubileusz skłania nas 
do zadumy, refleksji i podsumowania 
naszych dotychczasowych zadań – po-
wiedziała druga współorganizatorka 
uroczystości Maria Bajer. – Pamiętam 
dobrze obchody z 1994 r., pamiętam, 

że już wtedy dobrze rozumieliśmy, 
czym jest wolność. Po części dlatego, 
że wtedy właśnie wspólnymi siłami 
udało nam się dokonać rozbudowy 
gmachu naszej szkoły – podkreśliła.

Wójt Grzegorz Wojtera mówił 
o ważnych polskich datach:

- Tych dat jest wiele – rozpoczął. –  
3 maja już zawsze będzie nam się koja-
rzyć z próbą zbudowania nowoczesne-
go państwa. 4 czerwca - z odzyskaniem 
niezależności i samorządności. Data  
1 września przypomina nam o smut-
nych stronach życia, o złu, jakie niesie 
wojna. Natomiast 11 listopada pamię-
tamy, jak ważna jest niepodległość. 96 
lat temu skłóceni ze sobą polscy przy-
wódcy potrafili porozumieć się i dzia-
łać razem. Wszystko dla wolnej Polski 

– zakończył.

Kwiaty pod figurą
Ważną częścią uroczystości był 

apel poległych, po którym liczni sa-
morządowcy i społecznicy z naszej 
gminy złożyli wiązanki kwiatów pod 
figurą Matki Boskiej Królową Korony 
Polskiej, stojącą przed dawną kaplicą 
ewangelicką. 

Uroczyste obchody Święta Nie-
podległości uwieńczyła msza święta 
za ojczyznę, odprawiona w suchole-
skim kościele, a także koncert Poznań-
skiego Kwintetu Akordeonowego, 
który wystąpił w Centrum Kultury 
w Suchym Lesie.

Krzysztof Ulanowski
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Wolność nie musi być dana na zawsze
Święto niepodległości można spędzać w stolicy kraju na marszach faszystów lub antyfa-
szystów. Mieszkańcy naszej gminy spędzili je, biorąc udział w okolicznościowych koncer-
tach, rajdzie rowerowym i nabożeństwie.

Galeria mikołajkowych niespodzianek
Gdyby nie data w kalendarzu i jednak iście jesienna ciągle aura,  można by pomyśleć, 
że jesteśmy w przededniu  świąt Bożego Narodzenia. Wyjątkowa atmosfera, mnóstwo 
dekoracji i delikatnie sącząca się nastrojowa, typowo świąteczna muzyka były 6. grudnia  
jak najbardziej usprawiedliwione, bo: po pierwsze - obchodziliśmy niemniej radosny dzień, 
jakim są mikołajki; po drugie – czas już najwyższy z impetem rozpocząć okres najpiękniej-
szy chyba w całym roku – oczekiwanie na grudniowe święta.

Wójt Grzegorz Wojtera i dyrektor Danuta Kamińska
Maria Bajer ze Stowarzyszenia 
Golęczewian

Grochówka także smakowała najmłodszym 

Panie też mogą być Mikołajkami

Restauracja Appetit przygotowała warsztaty cukiernicze dla dzieci

Samorządowcy składają kwiaty

I znów zagrała Orkiestra Dęta Chludowo

Na uroczystość przybyli również nasza 
redaktor Agnieszka Łęcka oraz radny powiatu 
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Filip, 6 lat
W Boże Na-

rodzenie powi-
nien padać śnieg, 
żebyśmy mogli 
lepić bałwana. 
I żeby Święty 
Mikołaj mógł do 
nas przyjechać 
na saniach. Musi 

być opłatek, śpiewanie kolęd, no 
i choinka ze światełkami, a pod cho-
inką dużo prezentów dla wszystkich, 
nie tylko dla dzieci. Ja chciałbym do-
stać w tym roku duży zestaw klocków 
lego z policją lub strażą pożarną, na-
rysowałem już list do Mikołaja. Może 
się uda, bo byłem raczej grzeczny. Na 
święta zawsze przyjeżdżają do nas 
babcie i dziadkowie, ciocia, wujek 
i kuzyn Staś. Lubię, jak w domu jest 
dużo ludzi, świetnie się wtedy bawi-
my. Możemy też oglądać więcej bajek 
i jeść więcej słodyczy niż na co dzień. 
Święta są super! 

Tomek, 5 lat 
Święta Boże-

go Narodzenia 
kojarzą mi się 
z choinką, Świę-
tym Mikołajem 
i prezentami. 
Szkoda tylko, że 
przed świętami 
trzeba tyle sprzą-
tać! A le potem 
ubieramy z ro-

dzicami choinkę, śpiewamy kolędy 
i jemy mnóstwo pysznych rzeczy. 
Do stołu siadam z bratem, mamą , 
tatą , babcią i ciocią Eweliną. Nie 
wiem, kiedy Mikołaj zostawia pre-
zenty pod choinką , nigdy jeszcze 
go przy tym nie widziałem. Bardzo 
chciałbym dostać auto sterowane 
na pilota, bo byłem w tym roku 
grzeczny. Czasami tylko nie, ale to 
może było tylko z pięć razy. Doro-
śli też dostają prezenty, bo przecież 
święta są dla wszystkich! 

Tanja, 4,5 roku

W Święta Bożego Narodzenia jest 
gwiazdka i wszyscy dostają prezenty. 
Przynosi je Święty Mikołaj. Spotyka-
my się wtedy całą rodziną, ubieramy 
choinkę w kolorowe bombki i gwiazd-
ki, śpiewamy kolędy. Zakładamy 
najładniejsze ubrania i jemy dużo 
dobrych rzeczy. Wcześniej pieczemy 
z mamą pierniczki i dekorujemy je lu-
krem. Byłam bardzo grzeczna w tym 
roku i chyba zasłużyłam na fajne pre-
zenty. Chciałabym dostać zabawkowy 
aparat fotograficzny, edukacyjny kom-
puter, robota albo chodzącego pieska 
Pluto. A najlepiej wszystkie te rzeczy! 
Wiem, że Mikołaj wchodzi do domu 
przez komin i zostawia paczki pod 
choinką, jak wszyscy śpią. Już się nie 
mogę doczekać!

Tomek, 4 lata 
Lubię jeździć 

z tatą po prawdzi-
wą choinkę i potem 
ją ubierać. Zawsze 
kupujemy wielką, 
do samego sufitu, 
żeby zmieściło się 

pod nią dużo prezentów. Oprócz bom-
bek i gwiazdek wieszamy też cukierki 
i pierniczki, które podjadamy, jak ro-
dzice nie patrzą. Na święta musi do nas 
przyjechać babcia, dziadek i prababcie, 
bo mieszkają daleko, a u nas jest wię-
cej miejsca dla całej rodziny. Bardzo 
lubię dostawać prezenty: książki, auta, 
klocki. Może teraz dostanę rakietki do 
badmintona. Uczę się grać, a rodzice 
mówią, że dobrze mi idzie. A może do-
stanę tylko rózgę? Nie zawsze byłem 
grzeczny w przedszkolu. Ale przecież 
się staram, a to też się liczy.

Oto krótka podpowiedź dla ostat-
nich spóźnialskich! Gdy wiemy już, 
czego pragną nasi najmłodsi, możemy 
i sobie życzyć tego, co najważniejsze 
w te święta. A nikt nie zrobi tego tak 
pięknie, jak poeta: 

 „Aby Święta Bożego Narodzenia 
były Bliskością i Spokojem, a Nowy 
Rok – Dobrym Czasem.”

(K.I. Gałczyński)
Karolina Bańka 
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Paweł Kolosza
prezes HDK Błękitna Kropelka

Poszedłem na 
w ybory, ponieważ 
uważam, że trzeba 
coś zmienić. Nie 
chciałbym też 

później żałować tego, że zostałem 
w domu.

Elżbieta Krenz
artystka z Golęczewa

Jak zawsze, po-
szłam na w ybory 
po to, żeby sko-
rzystać ze swojego 
prawa w yboru 

osób i ugrupowań, które według 
mnie najlepiej nadają się do zarzą-
dzania naszym regionem, powiatem 
i gminą. Zagłosowałam na bezpar-
tyjną kandydatkę do Rady Gminy 

– mieszkankę Golęczewa, na obec-
nego wójta i na kandydata PO do 
sejmiku. 

Jacek „Mezo” Mejer
muzyk

Chodzę na wybo-
ry, ponieważ Suchy 
Las to moja mała 
ojczyzna. Traktuję to 
miejsce bardzo po-

ważnie. Rodzice wybudowali się tu w la-
tach 80., ja postawiłem swój dom osiem lat 
temu i zamierzam mieszkać tu do końca 
życia. Na moich oczach Suchy Las zmie-
niał się z podpoznańskiej wsi w zasobne 
przedmieścia ze świetną infrastrukturą. 
Chcę wiedzieć kto podejmuje decyzję, 
być świadomym mieszkańcem i wybie-
rać odpowiedzialnych, skutecznych ludzi. 
Dlatego głosuję. Mamy jako gmina dużo 
sukcesów, ale przed rządzącymi wiele 
nowych wyzwań. Jako mieszkańcy po-
winniśmy z życzliwością, ale wnikliwie się 
władzy przyglądać.

pan Marcin
Poszedłem na wybory, bo chcia-

łem, żeby dotychczasowy wójt pozo-

stał na stanowisku. 
Udział w wyborach 
to zresztą obywa-
telski obowiązek, 
choć przyznaję, że 

w przeszłości myślałem inaczej. Ale 
dzięki temu, że głosuję, mam wpływ 
na władze mojej gminy, mogę tej wła-
dzy patrzeć na ręce.

pani Aleksandra
Mieszkam w Su-

chym Lesie od 12 lat. 
Poszłam głosować, 
bo zawsze chodzę 
na wybory. To jest 

przecież nasz obywatelski obowiązek. 

pani Alicja i pan Jan
Dla nas udział 

w wyborach to obo-
wiązek. Tak myśli na-
sze pokolenie. Ale już 
młodzi niekoniecznie 
podzielają naszą opi-
nię. Niestety, w mło-

dym pokoleniu trochę brakuje świadomo-
ści obywatelskiej. Żeby daleko nie sięgać 

- nasza wnuczka i wnuczek nie głosowali. 

pani Sława i pan Wojciech
Udział w wy-

borach to nasza po-
winność. Chodzimy 
głosować, żeby mieć 
wpływ na to, kto rzą-
dzi krajem, regionem 

czy gminą. Oddajemy głos, kierując się 
w pierwszym rzędzie sympatią do par-
tii politycznej, a w dalszej kolejności do 
konkretnych ludzi.

pani Anna z córką Asią i synem 
Marcinem

Przyszłam z dziećmi, bo od naj-
młodszych lat wpajam im to, że gło-
sowanie to nasz obowiązek. Tylko 
uczestnicząc w wyborach, możemy 
coś w naszym kraju zmienić. Chociaż, 
jeśli chodzi akurat o naszą gminę, to nie 
jestem za zmianami, ale za tym, co jest. 
No, bo przecież jest dobrze.

Dlaczego głosowałem 
w wyborach samorządowych?

Bo Mikołaj jedzie tu znów!
Boże Narodzenie tuż za progiem... Abyśmy w chaosie 
gorączkowych przygotowań nie zapomnieli o tym, co 
najbardziej istotne – nie zakupach, sprzątaniu i gotowa-
niu, ale spędzeniu czasu z najbliższymi, w pełnej miłości i 
spokoju atmosferze – zapytaliśmy naszych milusińskich, z 
czym kojarzą im się te najpiękniejsze w roku święta. Jakie 
powinno być Boże Narodzenie? Kto jest potrzebny przy 
wigilijnym stole? No i co chcieliby znaleźć w tym roku 
pod choinką? 

CZYTAJ NAS  
NA

www.sucholeski.eu

Szukaj nas też na
/sucholeski

REKLAMA:
669 690 036
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INFORMACJE ZGK  

Pierwsza sesja V kadencji
Dwudziestego ósmego listopada w Sali Sesyjnej Starostwa 
Powiatowego odbyła się pierwsza sesja V kadencji Rady 
Powiatu w Poznaniu, w trakcie której wybrano nowe wła-
dze powiatu. Funkcję Starosty Poznańskiego nadal sprawo-
wać będzie Jan Grabkowski. Nie zmienił się również skład 
zarządu oraz Przewodniczący Rady Powiatu.

Obrady otworzył radny senior An-
drzej Laskowski. Następnie wręczono 
nominacje na radnych powiatu, po 
czym każdy z 28 obecnych radnych 
(rada liczy 29 przedstawicieli, ale je-
den był nieobecny) złożył ślubowa-
nie.  Kolejnym punktem obrad były 
wybory nowych władz. W głosowaniu 
na Przewodniczącego Rady Powiatu 
w Poznaniu zwyciężył Piotr Burdaje-
wicz. Wiceprzewodniczącymi zostali 
Krzysztof Robaszyński oraz Małgo-
rzata Halber.

Punktem kulminacyjnym sesji 
były wybory Starosty Poznańskiego. 
W tym przypadku zgłoszono jednego 
kandydata – Jana Grabkowskiego. I ta 
kandydatura została pozytywnie prze-
głosowana.  – To już czwarta kadencja, 
gdy PO wspólnie z PSL tworzą koali-
cję. Choć straciliśmy kilka mandatów, 

to jednak cały czas mamy większość 
w radzie. To pozwala nam nadal re-
alizować swój program. Dla dobra 
powiatu będziemy jednak współpra-
cować ze wszystkimi, bez względu na 
przynależność partyjną -zapowiedział 
Jan Grabkowski.

Zmian nie było także na innych sta-
nowiskach. Wicestarostą Poznańskim 
został Tomasz Łubiński, a w skład za-
rządu weszli Zygmunt Jeżewski oraz 
Mieczysław Ferenc.

Z okręgu nr 3 (gminy: Rokietnica, 
Suchy Las, Tarnowo Podgórne) man-
daty zdobyli: Piotr Burdajewicz - PO, 
Grażyna Głowacka - PO, Ewa Ku-
leczka-Drausowska - PiS, Przemysław 
Kiejnich - Niezależni dla Powiatu.

Tomasz Sikorski, 
Wydział Promocji 

i Aktywności Społecznej

Czujka tlenku – konkurs
Jan Grabkowski, Starosta Poznański oraz st. bryg. Witold 
Rewers, Komendant Miejskiej Państwowej Straży Pożarnej 
w Poznaniu, po raz kolejny podpisali program edukacyjny 
dotyczący konkursu „Czujka tlenku węgla może uratować 
Twoje życie”. Jest on integralną częścią programu edu-
kacyjnego bezpieczeństwa pożarowego realizowanego 
przez Starostwo Powiatowe w Poznaniu we współpracy 
z Komendą Miejską PSP.

Starostwo zakupiło 160 czujek, 
które losowane będą do 31 marca 2015 
roku. Regulamin konkursu jest udo-
stępniony w internecie, na stronach 
http://powiat.poznan.pl/wp-content/
upload s/2 014/11/2 32 39 - c z ujk a-
czadu.pdf oraz www.kmpsp.poznan.pl, 
a także w siedzibach podmiotów będą-
cych organizatorami konkursu.

Konkurs skierowany jest do miesz-
kańców powiatu poznańskiego, którzy: 

w czasie jego trwania prawidłowo 1. 
wypełnią ankietę konkursową 
i złożą ją osobiście w siedzibie Sta-
rostwa Powiatowego w Poznaniu 
lub za pośrednictwem ankiety elek-
tronicznej zamieszczonej na stronie 
http://powiat.poznan.pl/konkurs/
czujka_tlenku_wegla oraz www.
kmpsp.poznan.pl czy za pośrednic-
twem Poczty Polskiej na adres: Sta-
rostwo Powiatowe w Poznaniu, ul. 
Jackowskiego 18, 60-509 Poznań 

z dopiskiem „Czujka czadu”;
są zameldowani na terenie powiatu;2. 
posiadają pełną zdolność do czyn-3. 
ności prawnych bądź uzyskają zgo-
dę opiekuna prawnego.
Co dwa tygodnie w Starostwie Po-

wiatowym w Poznaniu odbywać się bę-
dzie losowanie 8 czujek tlenku węgla.

Czujki tlenku węgla to najprost-
szy sposób na zabezpieczenie domu 
przed czadem, który jest gazem silnie 
trującym, bezbarwnym i bezwonnym, 
bardzo niebezpiecznym, zwanym „ci-
chym zabójcą”. Te małe urządzenia 
wykrywają śmiertelne zagrożenie we 
wczesnej fazie, umożliwiając ustrzeże-
nie się od tragicznych skutków.

Konkurs trwać będzie do wyczer-
pania czujek czadu, o czym mieszkań-
cy zostaną poinformowani na stronie 
Powiatu Poznańskiego.

Wydział Bezpieczeństwa 
i Zarządzania Kryzysowego

Z Zielonej na Słowackiego
W celu zapewnienia osobom niepełnosprawnym nieprze-
rwanego prawa do korzystania z  kart parkingowych, usta-
wa z dnia 10 października 2014 r. o zmianie ustawy o zmia-
nie ustawy – Prawo o ruchu drogowym oraz niektórych 
innych ustaw wydłuża do 30 czerwca 2015 okres ważności 
kart parkingowych, wydanych na podstawie przepisów 
obowiązujących przed 1 lipca 2014 r.

Ustawa z  23 października 2013 r. 
o zmianie ustawy – Prawo o ruchu dro-
gowym oraz niektórych innych ustaw 
(Dz. U. poz. 1446 oraz z 2014 r. poz. 
486) ograniczyła krąg osób uprawnio-
nych do otrzymania karty parkingo-
wej. W tym celu, jako nową podstawę 
materialnoprawną do uzyskania karty 
parkingowej przez osoby o umiarko-
wanym lub znacznym stopniu niepeł-
nosprawności, wprowadziła orzeczenie 
o niepełnosprawności wydane przez 
powiatowy zespół orzekający.

Zgodnie z powyższą ustawą, wy-
miana kart parkingowych miała 
trwać od 1 lipca do 30 listopada 2014 
r. Jednakże, z powodu konieczności 
rozpatrzenia znacznej ilości wnio-
sków o wydanie orzeczenia o niepeł-
nosprawności oraz mając na uwadze 

dwuinstancyjność postępowania 
orzeczniczego, istniało wysokie ryzy-
ko nierozpatrzenia części z wniosków 
do 30 listopada 2014 r.

Aby umożliwić wszystkim zaintere-
sowanym osobom niepełnosprawnym 
uzyskanie dokumentu uprawniające-
go do wydania karty parkingowej, no-
welizacja wydłuża okres ważności kart 
parkingowych, wydanych na podsta-
wie przepisów obowiązujących przed  
1 lipca 2014 r., do 30 czerwca 2015 r.

Od 1 grudnia 2014 r. PUNKT PO-
TWIERDZANIA UPRAWNIEŃ 
dla OSÓB NIEPEŁNOSPRAW-
NYCH z ulicy Zielonej 8 został prze-
niesiony na ul. Słowackiego 8.

Ziemowit Maląg,  
Wydział Promocji  

i Aktywności Społecznej

Boże Narodzenie to wyjątkowy czas, 
gdy najważniejsi stają się najbliżsi.

Niech te święta przyniosą wiele radosnych 
chwil w rodzinnym gronie oraz odpoczy-
nek od codziennego trudu. Życzę, by nad-
chodzący Nowy Rok obfitował we wszelką 
pomyślność, a wyzwania przekuwały się w 
sukcesy we wszystkich dziedzinach życia.

Jan Grabkowski
Starosta Poznański

H
arm

onogram
 odbioru odpadów

 w
 2015 r.: odpady zbierane selektyw

nie
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SKUTECZNA
REKLAMA
W TWOIM
ZASIĘGU

669 69 00 36

Wszystkim Czytelnikom  Sucholeskiego  
życzymy pięknych i radosnych 
Świąt Bożego Narodzenia  
pełnych miłości i rodzinnego ciepła, 
a na Nowy Rok - samych pomyślnych dni.
Zespół  „MENTORES”
Merry Christmas  
and a Prosperous New Year!

INFORMACJE Z CENTRUM KULTURY / PRAWNIK RADZI

Zasadą jest, iż strzelanie z pe-
tard stanowi w ykroczenie z art. 51 
kodeksu w ykroczeń. Zgodnie z tre-
ścią art. 51  § 1. kodeksu w ykroczeń 

„(k)to krzykiem, hałasem, alarmem 
lub innym w ybrykiem zak łóca spo-
kój, porządek publiczny, spoczynek 
nocny albo w y wołuje zgorszenie 
w miejscu publicznym, podlega ka-
rze aresztu, ograniczenia wolności 
albo grzy wny”. Natomiast art. 51 § 
2 . kodeksu w ykroczeń stanowi, iż 

„(j)eżeli czyn określony w § 1 ma 
charakter chuligański lub sprawca 
dopuszcza się go, będąc pod w pły-
wem alkoholu, środka odurzające-
go lub innej podobnie działającej 
substancji lub środka, podlega ka-
rze aresztu, ograniczenia wolności 
albo grzy wny.”

Należy zwrócić uwagę, iż to 
przepisy porządkowe prawa miej-
scowego pozwalają na uży wanie 
petard i środków pirotechnicznych 
w określonym czasie, jak np. Sylwe-
ster czy Now y Rok, i wtedy takie 
zachowanie nie jest karalne. Poza 
tymi okresami uży wanie fajerwer-
ków, petard etc. jest zabronione. 

Tak więc, w przypadku sąsiada 
zakłócającego ciszę odpalaniem 
petard poza okresami wskazanymi 
w yraźnie w przepisach porządko-
w ych można zwrócić się o interwen-

cję do policji czy też straży miejskiej. 
Możliwe jest również zwrócenie się 
do sądu powszechnego z cy wilnym  
powództwem o nakazanie sąsiado-
wi zaniechania takich działań, które 
zakłócają korzystanie z sąsiednich 
nieruchomości, bądź też w ystąpie-
nie z żądaniem zapłaty odpowied-
niego zadośćuczynienia za naru-
szenie dobra osobistego, jakim jest 
niewątpliwie prawo do niezakłóco-
nego w ypoczynku. 

Należy pamiętać, iż nie wol-
no sprzedawać niepełnoletnim 
fajerwerków lub petard. Przepisy 
przewidują (ustawa z 22 czerwca 
2001r. o w ykony waniu działalności 
gospodarczej w zakresie w ytwa-
rzania i obrotu materiałami w ybu-
chow ymi, bronią , amunicją oraz 
w yrobami i technologią o przezna-
czeniu wojskow ym lub policyjnym), 
iż w yroby pirotechniczne mogą być 
sprzedawane w yłącznie osobom 
pełnoletnim, po okazaniu doku-
menty tożsamości. Natomiast kto 
sprzedaje w yroby pirotechniczne 
osobom niepełnoletnim podlega 
karze grzy wny, karze ograniczenia 
wolności albo pozbawienia wolno-
ści do lat 2. 

Zakupu fajerwerków powinni-
śmy dokonać przede wszystkim 
u sprawdzonych i rzetelnych sprze-
dawców. Powinniśmy stosować się 
do instrukcji zamieszczonych na 
ich opakowaniach. Już przed zaku-
pem petard winno się sprawdzić, czy 
opakowanie nie posiada żadnych 
wad mechanicznych tj. pęknięcia, 
wgniecenia czy w ybrzuszenia, czy 
dołączona została instrukcja obsłu-

gi w języku polskim, zawierająca co 
najmniej informację dotyczącą spo-
sobu odpalenia oraz ostrzeżenia do-
tyczącego bezpieczeństwa podczas 
użytkowania. Należy sprawdzić 
czy w yrób jest przeznaczony do 
pionowego ustawienia na podłożu, 
wkopania w ziemię, czy do trzy-
mania w ręce bowiem np. jeśli raca 
przeznaczona jest do trzymania 
w dłoni należy sprawdzić czy posia-
da uchw yt zapewniający bezpieczne 
utrzymanie podczas palenia. 

Odpalanie fajerwerków to nie-
bezpieczna zabawa – i należy o tym 
pamiętać, w szczególności że od-
by wa się to często w stanie pod 
wpły wem alkoholu co oczy wiście 
nie powinno mieć miejsca. W po-
mieszczeniach zamkniętych oraz 
w pobliżu obiektów narażonych na 
pożar nie wolno uży wać w yrobów 
pirotechnicznych. Jeśli po odpa-
leniu petardy lub w ypaleniu lontu 
okaże się, że nie eksplodował, nie 
podchodźmy, aby sprawdzić, co się 
stało, nie próbujmy odpalać ich po 
raz kolejny. 

Strzelanie petardami jest tak-
że szkodliwe dla zwierząt. Dla 
zwierząt huk, który powstaje przy 
w ybuchu, jest bardzo uciążliw y. 
Zgodnie z treścią art. 6 ust. 2 usta-
w y o ochronie zwierząt zabrania się 
znęcania nad zwierzętami i świado-
mego dopuszczania się zadawania 
bólu lub cierpień.

Reasumując ograniczenia w uży-
waniu fajerwerków wprowadzają 
zarówno przepisy ustaw, kodeksu 
w ykroczeń, jak i przepisy prawa 
miejscowego. Przepisy prawa miej-
scowego wskazują ramy czasowe, 
w których dopuszcza się uży wanie 
fajerwerków. 

Petardy, rak iet y, pochodnie, fa-
jer werk i , rzy msk ie ognie są nieod-
łączny m elementem sylwestrowej 
noc y. Pamiętajmy aby kupować 
je i uż y wać w sposób przemyśla-
ny, zgodnie z zasadami zdrowego 
rozsądku.

Fajerwerki, petardy, rakiety - legalne 
tylko w sylwestrową noc?
Sylwester oraz Nowy Rok to czas, w którym wielu z nas świętuje przy użyciu fajerwerków, 
strzelając petardami, puszczając rakiety rakiet czy też rzymskie ognie. 

W imieniu własnym oraz całego zespołu 
kancelarii składamy wszystkim Czytelnikom 
życzenia wesołych i spokojnych Świąt Bożego 

Narodzenia oraz szczęśliwego Nowego Roku.” 

- radca prawny Maciej Sójka

nazwa data miejsce
Świąteczna Świetlica Artystyczna dla dzieci 22-23 grudnia 2014r. CKiBP 
 29-30 grudnia 2014r. 20 zł za wejście 
 Godz. 8.00-16.00 
Koncert noworoczny Wójta Gminy Suchy Las  4 stycznia 2015r. Sala widowiskowa CKiBP 
w wykonaniu Kwartetu Rodzinnego Bałabanów i gości  Godz. 17.00 Bezpłatnie - zaproszenia do odebrania  
  od 1 grudnia w sekretariacie CKiBP
Świąteczny koncert zespołu  9 stycznia 2015r. Sala widowiskowa CKiBP 
Good Staff Godz. 18.00 Bezpłatne wejściówki
Spektakl „Seks dla oporonych” 17 stycznia 2015r. Sala widowiskowa CKiBP 
 Godz. 18.00 Bilety: 50/40 zł
Koncert Ani Dąbrowskiej 23 stycznia 2015r. Sala widowiskowa CKiBP 
 Godz.19.00  
 Bilety: 50/40 zł

Harmonogram wydarzeń  CKiBP

Zastrzegamy prawo do zmian. Więcej: www.osrodekkultury.pl, www.facebook.pl/CKiBP
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Radosnych  
Świąt 

Bożego Narodzenia  
spędzonych  

w rodzinnej atmosferze  
oraz pomyślności  
w nadchodzącym  

Nowym Roku  
życzy  

Roman Pers

Radosnych  
Świąt Bożego Narodzenia  

oraz Szczęśliwego 
Nowego Roku
życzy Państwu

Paweł Żak  
z Pracownikami

SUCHY LAS
UL. OBORNICKA ���

Na zbliżające się Święta wszystkim 
Klientom pragniemy złożyć życzenia  

przeżywania Bożego Narodzenia  
w zdrowiu, radości i ciepłej rodzinnej atmosferze. 

Kolejny zaś Nowy Rok niech będzie czasem 
pokoju oraz realizacji osobistych zamierzeń

LIDL Polska

Radosnych Świąt 
Bożego Narodzenia  

i Szczęśliwego 
Nowego roku

życzy

Roman Drętkiewicz 
Biuro Rachunkowe 

Komplex
z Pracownikami
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Okręgowa Stacja Kontroli Pojazdów  
(badania techniczne wszystkich typów pojazdów)

Tachografy analogowe i cyfrowe (legalizacja, serwis, pobieranie danych z karty kierowcy i tachografu). 
Dozory UDT (legalizacje-dokumentacje, konserwacje, zabudowy i naprawy: wind, żurawi (HDS-ów),   
      hakowców, bramowców, wózków widłowych). Uprawnienie wydane przez UDT na naprawy i modernizacje. 
Zakuwanie węży hydraulicznych
Myjnia TIR (busy, ciężarowe, autobusy, pojazdy specjalne oraz mycie i dezynfekcja  
      wewnętrzna pojazdów przewożących artykuły spożywcze. 
Opinie rzeczoznawcze  
      zaświadczenie Ministra Infrastruktury (przebudowy, wyceny pojazdów  
      dla Urzędu Pracy, Urzędu Celnego, ARRiM...) 
Klimatyzacja (napełnianie, odgrzybianie - wszystkie typy pojazdów)
Sprzedaż, montaż i legalizacja zbiorników LPG - wszystkie typy
Legalizacja i naprawa gaśnic 

Autopol Szosa Poznańska 29, 62-001 Golęczewo, tel. 61 8116076, 601 781930, www.legalizacje.pl  
Czynne w godzinach: poniedziałek-piątek 8-20, sobota 8-15

Dla firm i flot korzystne umowy

Radosnych Świąt 
Bożego Narodzenia 
oraz szczęśliwego 

Nowego Roku życzy 
KACZOR SERWIS
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OTWARTE!

CHRUPIĄCE 
PIECZYWO

SMACZNE
OWOCE I WARZYWA

CO TYDZIEŃ
COŚ NOWEGO!

ZAPRASZAMY PO:

PYSZNE
WĘDLINY I SERY

SUCHY LAS
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OTWARTE!

OWOCE I WARZYWA

COŚ NOWEGO!

WĘDLINY I SERY
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